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CUVÂNTUL RECTORULUI ADRESAT 
ACADEMICIANULUI PROF. UNIV. DR. DR. H.C. PĂUN ION OTIMAN 

LA ANIVERSAREA A 80 DE ANI DE EXISTENȚĂ PLENARĂ 
 
 

În calitate de Rector al Universității de Științe 

Agricole și Medicină Veterinară a Banatului Vieții 

„Regele Mihai I al României" din Timișoara, 

permiteți-mi, ca la aniversarea a opt decenii de viață 

a domnului Academician Prof. univ. dr. Dr. H.C. 

PĂUN ION OTIMAN, să îmi exprim respectul și 

recunoștința pentru dedicarea și sacrificiul puse în 

slujba dezvoltării instituției noastre, pe care a 

condus-o timp de 15 ani, în calitate de Rector. Pentru 

toate realizările sale profesionale, pentru pasiunea 

explorării domeniului agronomiei până la granițele 

sale, pentru dezvoltarea fără precedent pe care 

Universitatea a cunoscut-o sub conducerea sa, îmi 

exprim întreaga admirație și mă înclin cu rspect în 

fața complexității standardelor atinse de o 

personalitate de excepție. 

Amintindu-mi citatul lui Mircea Eliade, care 

sublinia că „sensul existenței și datoria fiecărui om 

este creația”, sunt încântat să recunosc că domnul 

Academician Păun Ion Otiman a creat atât de mult în 

plan profesional, încât a încărcat cu sens nu doar 

propra-i existență, ci și viața tuturor celor care i-au 

fost studenți, doctoranzi, colegi, colaboratori și chiar 

profesori. Standardele înalte autoaplicate, viziunea 

pe termen lung, exigența pentru lucrul bine făcut și 

abordarea echilibrată a tuturor intervențiilor 

profesionale, l-au călăuzit pe Rectorul Păun Ion 

Otiman să transforme fostul Institut Agronomic 

Timișoara în Universitatea de Științe Agricole și 

Medicină Veterinară a Banatului din Timișoara, o 

instituție de prestigiu, devenită emblematică pentru 

reforma învăţământului agroalimentar din România. 

Măiestria managerială și dedicarea totală față 

de valorile academice pun în lumină valoroasele 

contribuții în planul educațional, al cercetării 

științifice, al dezvoltării infrastructurii universității, 

al cooperării pe plan internațional și al serviciilor 

oferite către comunitate. Rectorul Păun Ion Otiman a 

înfiinţat în universitatea noastră domenii noi, 

inexistente până atunci în România: Ingineria 

genetică, Ingineria mediului agricol, Biotehnologie, 

Biologie și Ecologie agricolă, Tehnologia produselor 

agroalimentare, Extracte şi aditivi alimentari, 

Controlul calităţii produselor alimentare, 

Peisagistica, Managementul dezvoltării rurale, 

Silvicultura, Piscicultura. 

În planul cercetării științifice a condus sau a 

participat în echipe de cercetare internaționale la 

cinci proiecte europene TEMPUS, un proiect 

european CEEPUS și un program european 
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LEONARDO DA VINCI. Domeniile cele mai 

reprezentative ale cercetărilor pe care le-a condus au 

fost: restructurarea agriculturii românești; 

dezvoltarea rurală durabilă; reforma învățământului 

superior și a cercetării științifice; optimizarea 

producției agricole; sisteme informatice în 

agricultură; analiza tehnico-economică; 

managementul și marketingul agricol. În cadrul 

Universității de Științe Agricole și Medicină 

Veterinară a Banatului din Timișoara a creat două 

centre de excelență, acreditate în anul 2000 de către 

CNCSIS. Realizarea supremă în știința agronomică 

românească este reprezentată de organizarea și 

conducerea, sub egida Academiei Române, a 

Centrului de cercetări pentru dezvoltarea rurală 

durabilă a României. 

Activitatea științifică a profesorului universitar 

doctor Păun Ion Otiman cuprinde peste 300 de 

lucrări științifice, cărți, tratate, monografii, cursuri și 

manuale în domeniul agriculturii și dezvoltării 

rurale. Contribuțiile valoroase pe plan științific i-au 

fost recunoscute, de-a lungul carierei sale, prin 

distincții importante precum: Premiul Academiei 

Române „Ion Ionescu de la Brad" pentru cartea 

,,Optimizarea producției agricole” (publicată în 

1987), Acordat de Academia Română; Premiul 

„Opera Omnia" decernat în anul 2000 de Ministerul 

Educației Naționale pentru întreaga activitate 

științifică; Titlul „Doctor Honoris Causa" acordat de 

Universitatea de Științe Agricole din București în 

anul 2003, de Universitatea de Științe Agricole din 

Cluj, în anul 2012 și de Universitatea Agrară din 

Chișinău, în anul 2013. 

Ca rector al Universităţii de Ştiinţe Agricole a 

Banatului, timp de 15 ani, de la începutul anului 1990 

şi până la sfârşitul anului 2004, Academicianul 

Profesor Universitar Doctor Inginer Păun Ion 

Otiman, a avut contribuţii substanţiale în 

modernizarea şi compatibilizarea învăţământului 

superior agronomic şi a cercetării ştiinţifice din 

România cu cele internaționale. Colaborările 

fructuoase stabilite cu specialiști de talie 

internațională au condus la acorduri internaționale 

încheiate cu mai multe universități din lume: 

Hohenheim-Germania, Aberden-Scoția, Purdue-

Columbia USA, Pisa-Italia, Evora-Portugalia, ENSA 

Rennes-Franța, Novi Sad-Serbia, Uppsalla-Suedia, 

Universitatea din Praga-Cehia, Universitatea din 

Szeged-Ungaria. În plus, a realizat, pentru prima dată 

în România, în colaborare cu firma Monsanto SUA, 

un grant al Băncii Mondiale, care cuprinde 

Laboratorul de modificare genetică a soiurilor, în 

cadrul căruia s-au organizat cursuri postuniversitare, 

împreună cu secția de Biologie a Academiei 

Române. 

Permanent preocupat de modernizarea şi 

extinderea bazei didactice, ştiinţifice şi de extensia 

universitară, rectorul Păun Ion Otiman s-a implicat 

constant şi permanent în dezvoltarea materială a 

universităţii, în mandatele sale realizându-se 

importante modernizări ale amfiteatrelor, spaţiilor de 

învăţământ de la Învățământul Deschis la Distanță, 

laboratoarelor aferente Silviculturii şi Peisagisticii, 

câmpurilor floricole şi dendrologice de la Stațiunea 

Tinerilor Naturaliști. 

Conștient fiind că impresionanta dimensiune 

profesională a domnului Academician Prof. univ. dr. 

Dr. H.C. Păun Ion Otiman nu poate fi cuprinsă în 

cuvinte, îmi exprim, în numele întregii comunități 

academice pe care o conduc și o reprezint, 

gratitudinea față de tot ceea ce a clădit și a lăsat în 

urmă, asigurându-l de recunoștința și admirația care 

sunt perene în sufletele tuturor celor care au avut 

privilegiul de a-l cunoaște! 

 

Cu profundă apreciere, 
Rector Prof. Univ. Dr. Ing. COSMIN ALIN POPESCU 
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ACADEMICIANUL PĂUN ION OTIMAN, ÎNTRE ȘTIINȚĂ ȘI CREDINȚĂ 
 

ⴕ IOAN 

Mitropolitul Banatului 
 
 
Odrăslit în satul grăniceresc Gârbovăț 

din bine-cunoscuta Vale a Almăjului, dintr-o 
familie de credincioși vrednici, harnici, 
cinstiți și iubitori de țară, Păun Ion Otiman s-
a aplecat, din copilărie, asupra slovelor 
deslușite mai întâi pe paginile celor trei cărți 
din „biblioteca” familiei: Biblia, „Calendarul 
agricultorului” și „Calendarul românului”. 

Născut în anii grei ai celui de-al Doilea 
Război Mondial, copilul Păun Ion a auzit, 
încă de când a deschis ochii și a văzut chipul 
luminos al mamei sale, tunetul sfâșietor al 
obuzelor, tatăl său fiind înrolat și trimis pe 
front. 

Mama, rămasă cu greutățile familiei, îl legăna 
duios, în liniște și cu dulce glas, așa cum numai o 
mamă iubitoare și jertfelnică își leagănă pruncul, 
rugându-se, în același timp, cu lacrimi, bunului 
Dumnezeu ca soțul ei și tatăl copilului să se întoarcă 
sănătos acasă. Rugăciunea înlăcrimată a mamei sale 
a fost ascultată și împlinită, după doi ani petrecuți în 
tranșee, soțul revenind sănătos acasă. 

În convorbirile de taină avute, de mai multe 
ori, Domnul academician Otiman a mărturisit, cu 
vădită emoție, că, în anii copilăriei, s-a bucurat de 
dragostea și de purtarea de grijă a bunicii sale, care 
i-a semănat în suflet frumusețea doinei bănățene. 
Bunica sa l-a așezat, de altfel, în rugăciune, cu fața 
spre icoana Maicii Domnului cu Pruncul, atârnată pe 
peretele de răsărit al casei. 

Bunica, spunea domnul Păun Ion Otiman, se 
ruga în fiecare zi, dimineața și seara, apoi se închina 
la sfintele icoane și săruta vatra strămoșească. De 
aceea, am scris câteva rânduri pentru volumul 

omagial dedicat Domnului academician, pe care le-
am intitulat „Sărutul pământului”. 

După plecarea din casa părintească, au urmat 
anii de studiu, parcurși cu tenacitate, seriozitate și 
trudă multă, care i-au deschis drumul spre o carieră 
strălucită de inginer agronom, economist, profesor 
universitar de vocație, rector, parlamentar, membru 
titular și secretar general al Academiei Române, 
autor a numeroase lucrări de specialitate, publicate în 
țară și peste hotare, nu puține fiind totodată, 
numeroasele responsabilități administrative și 
academice care i-au fost încredințate de-a lungul 

vieții. 
Cercetător de înaltă ținută academică și 

universitară, Păun Ion Otiman a fost și rămâne un om 
al credinței neprefăcute în Dumnezeu, care „s-a 
sălășluit mai întâi în bunica sa și apoi în maica” din 
care s-a născut, cum îi scria Sfântul Apostol Pavel 
ucenicului său Timotei, pe care l-a așezat episcop în 
cetatea Efesului (II Timotei 1,5). 

Lumina credinței, primită în casa părintească și 
în biserica satului, îi luminează cărarea vieții de peste 
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opt decenii,  iar dragostea față de glia străbună, de 
istoria și tradițiile sănătoase ale Neamului îl ține 
mereu aproape de adevăratele valori morale, 
spirituale și științifice. 

Înzestrat de Tatăl ceresc cu multe daruri, 
academicianul Păun Ion Otiman le-a înmulțit nu doar 
pentru sine, ci și pentru minunata sa familie, pentru 
pilduitoarea carieră universitară și de cercetare 
științifică, dar și pentru Biserica strămoșească. 

Astfel, Domnia Sa a fost ales membru în cele 
mai înalte foruri de conducere ale Bisericii, respectiv 
în Adunarea Eparhială și în Consiliul Eparhial ale 
Arhiepiscopiei Timișoarei, precum și în Adunarea 
Națională Bisericească de la Patriarhia Română. 

Dumnezeu, Cel în Treime preamărit a rânduit 
să-i cunoască pe cei doi mitropoliți ai Banatului, 
Vasile Lăzărescu și Nicolae Corneanu, despre care 
ne-a lăsat scrise prețioase amintiri și tot prin purtarea 

de grijă a Părintelui Ceresc l-am întâlnit și eu pe acest 
falnic bănățean, vlăstar al Văii Almăjului și chiar am 
sărutat glia satului său natal. 

Au trecut, deja, mai bine de opt ani de la 
primirea cârjei mitropolitane a plaiurilor bănățene și, 
în această perioadă de timp, am colaborat 
îndeaproape cu domnul Păun Ion Otiman atât întru 
rezolvarea unor probleme administrativ-bisericești, 
cât mai ales în domeniul cultural, nu puține fiind 
manifestările la care am participat împreună la 
Academia Română, la Centrul eparhial și la 
Universitatea pe care a slujit-o. 

Dumnezeu să Vă ajute, Domnule Academician 
Păun Ion Otiman, să Vă dăruiască sănătate și putere, 
ca să rămâneți, pe vecie, în Biserica noastră 
strămoșească, al cărui fiu devotat sunteți de peste opt 
decenii! 

 

* * * 
 

DISCURSUL ACADEMICIANULUI IOAN AUREL POP, 
PREȘEDINTELE ACADEMIEI ROMÂNE, 

LA ANIVERSAREA A 80 DE ANI A ACADEMICIANULUI PĂUN ION OTIMAN 
 
 
Academicianul Păun Ion Otiman, pe care îl 

sărbătorim astăzi cu onoare și cinste într-o venerabilă 

instituție, adevărată emblemă a orașului Timișoara, 
și-a făurit, de timpuriu, o carieră științifică și 

didactică extraordinară. Eu vorbesc aici, în calitate 
de președinte al Academiei, să elogiez marile sale 
contribuții în cel mai înalt for de consacrare a 
valorilor intelectuale, de cercetare și chiar de 
educație, pentru că Academia Română acordă și 
doctorate de un timp. 

Pasiunea vieții academicianului a fost 
agronomia, economia agrară, domeniu în care s-a 
afirmat și în care și-a făcut un piedestal extraordinar. 
Abia după aceea, după ce a deținut calitatea de 
profesor, de rector al Universității de Științe Agricole 
și de Medicină Veterinară, a îndrăznit să se afirme 
mai serios și în alte domenii. 
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După căderea regimului comunist însă, 
profesor fiind, a activat civic, fiind și senator, adică 
reprezentând poporul în cel mai înalt for legislativ. A 
fost chiar președintele comisiei pentru agricultură, 
silvicultură și dezvoltare rurală. 

Cel mai important lucru însă din punct de 
vedere științific este de calitatea de membru 
corespondent și apoi membru titular al Academiei, 
pe care domnul academician o deține din 1993, iată 
aproape trei decenii. În acest timp, opt ani de zile, 
într-o perioadă mai recentă, a fost secretar general al 
Academiei Române, ceea ce înseamnă o muncă 
imensă de administrare, coordonare, corelare, 
îngrijire, păstrare a valorilor pe care le are Academia 
Română. 

De altminteri, domnia sa, împreună cu 
președintele de atunci al Academiei Române, 

academicianul Ionel Haiduc, a coordonat cinci 
volume masive în care este cuprins, descris, 
prezentat, pentru public, Tezaurul Academiei 
Române. 

Mai puțină lume știe ce valori extraordinare 
incumbă, reunește, păstrează și tezaurizează 
Academia Română. În aceste volume, sunt prezentați 
donatorii și donațiile mai importante, monumentele 
de artă și arhitectură, monedele de aur grecești și 
romane, arhivele, corespondența, cartea rară, 
manuscrisele și documentele istorice, în general, 
precum și extraordinara colecție de artă de care 
dispune această instituție. 

Academia Română, la această aniversare, îl 
felicită din suflet cu căldură, bunăvoință și cu urarea 
din veac Vivat Crescat Floreat! 

La Mulți Ani! 

 
 

* * * 
 

VERTICALITATEA RĂSPUNDERII1 
Prof.univ. ANDREI MARGA 

Ministrul Educației 1997-2000 

 
 
Timpul se scurge implacabil pentru oricine, dar 

se umple diferit de la om la om. De aceea, bifarea 

anilor nu spune totul. În definitiv, câți nu continuă să 
fie creativi după ani mulți de viață, pe când alții sunt 

epuizați de tineri? Câți nu lasă în urmă realizări de 
interes public și câți pot arăta doar că s-au agitat? 

Firește că ceremoniile aniversare sunt semn de 
distincție. Dar ce distincție când România este azi 
țara cu cea mai proeminentă sărăcie din Europa, cu o 
îndatorare excesivă, cu neputința de a-și asigura 
hrana zilnică, cu cea mai mare emigrație dintr-o țară 
a lumii în timp de pace, cu cel mai mic consum de 
carte pe cap de locuitor, cu cea mai mare rată a 
mortalității în pandemie, cu privilegii de castă ca 
nicăieri în Europa, cu o politică externă acefală, de 

                                                 
1 Text apărut în Cotidianul.ro, 28 mai 2022 
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excursii, și cu un autoritarism incult și obtuz, sprijinit 
pe securism? Despre ce distincție poate fi vorba cu 
un asemenea palmares? Și când se înghit imprudent 
formule precum „România educată”, fără a observa 
cine-i needucat, „România normală”, fără a spune care-
i anormal, sau „Stat eșuat”, fără a indica pricina eșuării? 
Nu-i poți învinovăți, însă, pe toți pentru degradare. 
Oamenii sunt diferiți, iar unii s-au opus acesteia. De 
aceea, am răspuns pe loc la invitația de a participa în 
„Aula Magna” a USAMV din Timișoara, la 
aniversarea profesorului Păun Ion Otiman - 
considerând că sunt persoane și personalități care și-au 
făcut datoria și au contribuit la a păstra normalitatea. 

Cu o ocazie aniversară recentă spuneam că, în 
imaginea generației din care fac parte, Cluj-Napoca 
și Timișoara erau practic legate. Unul dintre rectorii 
studenției, Constantin Daicoviciu, relua în polemici 
amicale afirmația că „Banatu-i fruncea”. Din motive 
ușor de înțeles, nu-l aplaudam, dar nu-l puteam 
contrazice. În timp însă, politehnica și agronomia, 
mai târziu universitatea și medicina timișoreană și, în 
cele din urmă, arta au oferit argumente mai multe 
decât credea istoricul. „Fruncea”, cum suna replica 
de atunci, și-a exprimat „mincea”! 

La noi este tot mai apăsat obiceiul ca, atunci 
când este vorba de răspundere pentru situații, să se 
considere că există corăspundere și să se relativizeze 
orice. Unii vor puteri depline, dar răspundere difuză. 
Verticalitatea răspunderii, sau asumarea ei fără 
resturi, de sus în jos, inclusiv pentru consecințe, 
prinde greu în cultura civică. În definitiv, care 
decident actual își asumă răspunderea pentru situația 
în care, prin nepricepere și incultură, a adus țara? 
Există, desigur, corăspundere, dar aceasta nu reduce 
răspunderea totală a celui care se află la conducere. 
Ca orice alt deținător de roluri importante - profesor 
într-o universitate relevantă, rector, senator al țării, 
academician - profesorul Păun Ion Otiman este 
confruntat, la rândul său, cu aceste considerent. Dar 
sunt convins și o spun, la această minunată 
aniversare, că domnia sa îi face față! Nereușitele sunt 
perceptibile în România, dar faptul îmbucurător 
rămâne că unii au decis și au întreprins acțiuni 
comparabile cu contemporani de oriunde pe rute 
similare - ceea ce este hotărâtor. 

Am cunoscut nemijlocit Universitatea 
Agronomiei și Medicinei Veterinare din Timișoara 
prin profesorul Păun Ion Otiman. Cotitura din 
România de la începutul anilor 1990 ne-a apropiat ca 
rectori, ca actori ai reformelor, dar și ca oameni și 
cetățeni responsabili. Împărtășeam aceeași 
preocupare de a ridica, în condițiile autonomiei 
universitare recâștigate în decembrie 1989, nivelul 
organizării și performanțelor. Iar Conferința Națională 
a Rectorilor nu trata atunci subiecte minore ori 
revendicări mărunte, ci era actor în reconfigurarea 
instituțională, ca și în democratizarea societății. 

Am continuat cooperarea cu profesorul Păun 
Ion Otiman după ce am preluat Ministerul Educației 
Naționale de atunci. Desigur că, în 1997, peisajul 
universitar era nou în România. Fiind stabilit înaintea 
noastră - de ministere anterioare și de Consiliul 
Național de Acreditare și Autorizare, care, trebuie spus, 
a făcut compromisuri inadmisibile pe meleaguri 
carpatine - situația găsită ne-a obligat la corecturi de 
direcție, spre a salva valoarea universitară. Pe lângă 
acest fapt, odată cu demontarea industriei autohtone și 
desconsiderarea agriculturii, mulți tineri preferau 
dreptul, jurnalistica, științele sociale, în timp ce 
ingineriile nu aveau candidați. În plus, studiile 
agronomice, ca urmare a unei prejudecăți, erau 
ocolite, căci, vezi Doamne!, cum să mai lucrezi la 
câmp și la vaci în era electronicii, a talk show-urilor 
și a vacanțelor exotice? 

Peste toate, universitățile trebuiau înnoite. În 
acest context, la ordinea zilei era reforma, oricum 
întârziată, a sistemului de educație. În 1997, am 
prezentat programul „Reformă acum!” pentru a 
încheia tranziţia de la socialismul oriental la 
societatea liberă, a lega învăţământul de nevoile 
României şi a-l compatibiliza cu reperele europene. 
Deciziile (legi, hotărâri și ordonanțe de guvern, 
ordine ale ministrului) se regăsesc într-un volum (A. 

Marga, Anii reformei 1997-2000, EFES, Cluj-
Napoca, 2006) și pot fi examinate oricând, de către 
oricine. Multe decizii au privit învățământul 
universitar. De exemplu, trecerea admiterii de 
studenți în decizia universităților (1997), finanțarea 
globală (1998), crearea rețelei naționale a colegiilor 
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universitare (1998), evaluarea internațională a 
universităților autohtone (1998), finanțarea aparte a 
cercetării științifice (1999), crearea rețelei de 
comunicații electronice ROEDUNET (1999), oprirea 
ocupării fără performanțe a posturilor didactice, 
lansarea programului de construcții universitare și 
multe altele. S-au creat instituții în premieră în 
România - Centrul Național de Echivalare a Studiilor 
(1998), Consiliul Finanțării Universităților (1998), 
Agenția Socială a Studenților (1998), Centrul Național 
al Învățământului Tehnic (1999) și altele - dintre care 
unele au rămas, fie și desfigurate, până azi. 

Fapt este că, prin reforma din 1997-2000 – 
care, subliniez, a beneficiat de decidenții cei mai 
calificați în minister, dar și în unele universități și 
județe, și la care a aderat covârșitoarea majoritate a 
dascălilor și a tinerilor - România se alătura țărilor 
dinamice din regiune, Polonia, Ungaria, Cehia. 
„Educația și formarea profesională” a și fost primul 
capitol din negocierile de aderare a României la 
Uniunea Europeană care a putut fi închis – deja în 
mai 2000. După toate evaluările internaționale, 
educația națională căpătase un profil competitiv. Ce 
a urmat în învățământ se știe. În loc să se continue 
schimbările benefice, s-a mai trăit o vreme din ideile 
din 1997-2000, apoi, scăzând cultura instituțională a 
decidenților, au început deteriorările. Prin legea de 
reorganizare a specializărilor universitare și deciziile 
ministeriale din 2005, în România s-a aplicat, eronat, 
Declarația de la Bologna. Aceasta nu prevede 
nicăieri reducerea duratei studiilor, slăbirea licenței, 
confundarea masteratului cu prelungirea studiilor și 
convertirea doctoratului într-o pregătire liniară. Se 
pot citi comparativ Declarația de la Bologna și 
deciziile eronate - ele sunt pe site-uri. 

Persoane fără pregătire managerială sau care 
nu au lucrat în învățământ ori nu aveau format pentru 
decizii de talie națională au devenit miniștri în 

Romania. Iar în urma legii educației din 2011, 
deteriorarea a continuat. Universităților li se aplică și 
azi o viziune inadecvată, aparent modernistă, care le 
slăbește. Nivelul cultural a scăzut ca urmare a 
carențelor curriculare. S-a instalat o birocrație a 
evaluărilor statistice care stânjenește inovația. 

Alegerea rectorilor în sistemul votării partidelor a 
transformat universitățile în grupuri care se bat 
pentru funcții. Autonomia universitară a fost ruptă de 
răspundere. Acum, România este lovită în plus de 
nepotismul universitar cel mai extins din istorie, de 
plagiate și de titluri fără acoperire, de emigrarea 
tinerilor și de impactul redus al cercetării în 
dezvoltare. Universitățile au ajuns parte a 
establishment-ului ce ține România în loc. 

Dar, la fel de important ca ministerul din 1997-
2000 era ceea ce făceau universitățile însele. Mai ales 
că autonomia lor a prins viață și fiecare și-a putut 
decide programele și performanțele. Confirm că 
România a avut atunci, în Agronomia Banatului, al 
cărei rector era profesorul Păun Ion Otiman, o instituție 
inovativă, care și-a folosit autonomia pentru dezvoltare. 

Din când în când, o societate matură își face 
bilanțul. Trei întrebări sunt astăzi inevitabile. În 
decembrie 1989, în România a fost angajat energic 
un progres față de trecut. Cât s-a realizat? S-a angajat 
democratizarea, dar unde s-a ajuns? S-a propus 
europenizarea, dar cât a ieșit? 

Mulți răspund gândindu-se la situația 
personală - libertăți, un anumit confort, șanse 
deschise copiilor, contacte etc. - și trag concluzii. Nu 
se poate obiecta! Numai că dificultățile vieții celor 
mai mulți în România de azi sunt extinse. Nimic nu 
poate fi în ordine câtă vreme privațiunile domină. 

Desigur, și România s-a liberalizat – ceea ce nu 
este puțin. Ea s-a democratizat, ceea ce este esențial. 
Dar democrația de la Carpați, în loc să înainteze, a 
revenit mai nou la ceea ce constituționaliștii 
americani numesc „președinție africană” și se mai 
poate numi „democrație cu vătaf”. Necesara cotitură 
chibzuită din țară se lasă încă așteptată. 

Place sau nu, fapt este că România a înregistrat 
o fractură din 2004 încoace. Să ne amintim cât de 
lucid descria Liviu Rebreanu situația din 1940. 

„Dacă s-ar baza pe o situație internă solidă, poate că 
(decidenții, nn) ar impresiona. Dar înăuntru pare că 
suntem în plin haos. Nimeni nu mai are încredere în 
nimic. Nimeni nu vrea cu adevărat să-și ia 
răspunderea situației. Nu suntem capabili să 
renunțăm categoric la frazele goale, să înțelegem că 
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trebuie făcute sacrificii și să ne reducem proporțional 
pretențiile și trena de viață ca stat și ca particulari. Prin 
politica de zece ani regele a reușit să dezorganizeze 
complet aparatul de stat, să devalorizeze toate 
personalitățile conducătoare, fără să creeze sau 
selecteze altele în loc, încât azi ajung la conducere 
oameni complet necunoscuți, fără rădăcini în conștiința 
publică și fără calități de conducere. Ce să mai spun de 
oamenii de casă, de valeți puși în fruntea treburilor 
publice care se dovedesc imediat idioți, izbutind să 
dărâme încrederea în autoritate și ierarhie” (ediția 
Minerva, vol.17, p.344). Este astăzi altfel? 

Fiindcă suntem la Agronomie, nu putem ocoli 
agricultura. Știm că s-au făcut erori, precum 
fărămițarea suprafețelor, apoi secundarizarea 
agriculturii ca parte a economiei. Ne dăm seama cât 
costă depopularea satelor și îmbătrânirea forței de 
muncă, investițiile scăzute în condițiile unei 
tehnologii depășite. Și, desigur, cât de nemiloasă este 
competiția de pe piețe. Se anticipa însă de ani buni o 
șansă pentru agricultura românească pe fondul crizei 
alimentare ce se anunță în lume. Este pregătită 
folosirea oportunității în România actuală? 

Eu cred că putem aminti aceste chestiuni aspre 
la o venerabilă aniversare, având în vedere anvergura 
celui aniversat. Pe profesorul Păun Ion Otiman l-am 
perceput de la început ca pe o personalitate 
preocupată de progres și dezvoltare. Linia 
modernizării din societatea românească este și a lui. 
L-am găsit totdeauna preocupat de pasul în plus al 
modernizării - care s-ar putea face. Mulțumirea cu 
ceea ce este nu-l caracterizează. Nici tema 
continuului început nu-l atrage. El mi-a rămas în 
minte ca unul dintre campionii ieșirii din disprețul 
pentru agricultură și zootehnie. Profesorul Păun Ion 
Otiman a fost mereu convins că scientizarea și 
tehnologizarea agriculturii nu au alternativă și a fost 
un avocat din prima clipă al promovării științei în 

agricultură și în societate. El are ca puțini alții 
orgoliul construcției durabile și a căutat să folosească 
avantajul Timișoarei și să pună în valoare 
oportunitățile. Profesorul Păun Ion Otiman a știut 
mereu că nu ești intelectual dacă nu știi să argumentezi 
și are justificat pretenția argumentului la obiect. 

În definitiv, oameni din generația sa, și, poate, 
din încă una sau două, care au urmat, au pus România 
pe un curs nou. Că au venit apoi la decizii inși fără 
capacitatea reformelor de care este nevoie, este deja 
treaba istoriei să judece. 

Putem discuta îndelung, dar lumea în care 
suntem culminează cu pandemia și cu războiul din 
Ucraina. Se și încheie astfel. O altă lume mijește. 
Pandemia părea că apropie oamenii, dar, în fond, nu 
a existat și nu există cooperare între marile puteri. Cu 
războiul de azi, lumea se realiniază la blocuri 
militare, se înarmează, în vreme ce economiile se 
subțiază, iar societățile se conflictualizează. 

Aproape totul se schimbă. Se poate anticipa că 
intrăm, deocamdată, într-o scindare a lumii - ca 
urmare nu a religiilor, cum s-a crezut, ci a opțiunilor 
„politice”. 

Sunt de părere că începe o lume în care 
contează și mai mult inițiativa proprie - personală, 
comunitară, la orice nivel. Nu vin rezolvări din altă 
parte. Regăsirea de sine devine orientare rezonabilă, 
iar economia locală, baza unei reconstrucții. 
Apărarea libertăților și drepturilor cetățeanului și 
omului, democratizarea și asumarea interesului 
public le consider axiome adecvate. 

Îmi sunt vii în minte multe momente din 
conlucrarea cu profesorul Păun Ion Otiman. Cu 
deosebire, convorbirile din 1998 cu universități din 
Germania, prin care s-au amplificat interacțiuni 
rodnice cu învățământul german. Apoi, convorbirile 
de la Beijing, care au dus în 1998 la articularea 
programului de cooperare universitară dintre 
România și supraputerea chineză - din nefericire 
abandonat acum, de partea română. Mai departe, 
deschiderea anului universitar 1999-2000 la 
Timișoara, care a permis etalarea convingătoare a 
ceea ce se preconiza de către universitarii instituției 
Dvs. pentru Banatul agricol. 

Și, firește, cooperarea la realizarea investiției 
din care a rezultat construcția nucleu a Agronomiei 
și Medicinei Veterinare din Timișoara de azi. 

La aniversarea sa, îi doresc profesorului Păun 
Ion Otiman să-l regăsim mereu cu energia și vigoarea 
gândirii etalate în acele momente! La mulți ani! 
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ÎN FRUMOASELE TRADIȚII ALMAJENE,  
ACADEMICIANUL PAUN ION OTIMAN IMPLINEȘTE 80 DE ANI 

 
Acad. DAN DUBINĂ 

Președintele Filialei din Timișoara 

a Academiei Române 

 
 
Păun Ion Otiman, elevul și studentul eminent, 

cel care va ajunge om de carte și de școală, profesor 
universitar și cercetător, rector și academician, 
politician și senator al României, Secretar General al 
Academie Române și Președinte al Filialei din 
Timișoara, s-a născut pe 28 mai 1942, în satul 
Gârbovăț  din Țara Almăjului, într-o familie așezată 
de țărani gospodari, care l-au educat în spirit creștin, 
insuflându-i cuviința, respectul pentru munca onestă 
și iubirea aproapelui. 

Valea Almăjului este o depresiune 
intramontană mărginită la vest de Munții Aninei, la 
sud și la est de Munții Almăjului, iar la nord de 
Munții Semenic, străbătută de râul Nera. Acest ținut, 
prin geografie, natură și lumea care-l populează, 
poate fi privit ca o adevărată „țară”, Țara Almăjului. 
Aici, încă nu a pătruns calea ferată, civilizația 
modernă s-a dezvoltat mai încet, iar comunitatea, cu 
o etnografie bogată, dar cu trăsături aparte de cele ale 
celorlalte ținuturi ale Caraș Severinului,  și-a păstrat 
nealterate multe dintre obiceiurile și tradițiile venind 
încă din vremea dacilor, a romanilor și a evului 
mediu timpuriu. 

Almăjenii au fost cunoscuţi dintotdeauna ca 

oameni harnici, dovedind multă pricepere în 
practicarea unor îndeletniciri tradiţionale pe aceste 
plaiuri, cum ar fi plugăritul şi păstoritul. Către 
sfârşitul secolului al XVIII-lea, învăţatul italian 
Francisc Griselini nota că almăjenii sunt nu numai 
destoinici, dar şi din cale afară de ospitalieri. 
Consilierul imperial Anton Koczian, înaintează din 
Caransebeş, la 3 septembrie 1768, Consiliului de 
război de la Viena un raport în care, printre altele, 

afirmă despre românii bănăţeni din zonă: „Ei sunt 

dotaţi cu o inteligenţă nativă din care cauză ei pot fi, 

în general, de preferat unei alte naţiuni. Cei mai 

mulţi sunt oameni sănătoşi şi voinici. Viaţa lor aspră 

îi face îndemânatici şi pot suporta greutăţile unui 

soldat mai uşor decât alte naţiuni” (sursa: Alimpie 
Ignea: Despre Țara Almăjului, 
http://taraalmajului.ro/Preleg_nou.pdf). Acest raport 
a făcut ca, spre sfârşitul secolului al XVIII-lea, 
comunele de pe Valea Almăjului să fie încadrate în 
„graniţa militară” a imperiului. 

Militarizarea satelor din Almăj a avut loc în 
anul 1773. Cu bărbații din satele almăjene s-au 
constitui trei companii de grăniceri: 

- Compania I, la Dalboşeţ, de care aparţineau 
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satele: Dalboşeţ, Şopotul Vechi, Moceriş, Lăpușnic, 
Şopotul Nou şi Ravenska; 

- Compania a II-a, la Bozovici, de care 
aparţineau satele: Bozovici, Prilipeţ, Bănia şi 
Gârbovăţ, acesta din urmă fiind satul strămoșilor 

sărbătoritului nostru; 
- Compania a III-a, la Prigor, de care 

aparţineau satele: Prigor, Putna, Rudăria, Pătaş, 
Borlovenii Vechi şi Borlovenii Noi. 

Grănicerii erau în acelaşi timp plugari şi 
ostaşi. Ei nu aveau sarcini iobăgeşti, deși pământul 
pe care trudeau aparţinea împăratului. În virtutea 
dreptului de folosinţă asupra pământului, grănicerii 
erau obligaţi să plătească dări în bani, să robotească 
la ridicarea unor clădiri publice, la tăiatul şi 
transportul lemnelor ori la întreţinerea drumurilor. 
Îndatorirea lor de căpetenie era aceea de a lupta, ori 
de câte ori interesele imperiului o cereau, atât în 
interiorul ţării cât şi peste hotare. 

Se poate spune că, dacă sub turci, viața 
almăjenilor a fost grea, în Imperiul Cezaro-Crăiesc, 
a devenit prin organizare și regulile severe, încă și 
mai grea. Nu surprinde, prin urmare, catrenul 
următor: 

„Am fost ţăran din tată-n fiu, 
Şi din aceste mâini bătute, 
S-au săturat mereu, pe rând 
Cei fără suflet şi cu pofte multe.” 

(sursa: https://banatul-montan.ro/tara-almajului/) 
 
Relieful aparte, râurile, natura în toate formele 

ei, în Almăj este atât de frumoasă prin simplitate şi 
perfecţiune, încât nu poate fi redată uşor în cuvinte. 
În fiecare anotimp, ea îşi schimbă culorile, într-o 
armonie cromatică fermecătoare. Iernile, însă, sunt 
aspre în  Almăj, foarte reci din cauza fenomenelor de 
inversiune termică; spre deosebire de Clisura Dunării 
sau Valea Caraşului, unde adie „föhnul”, aici nu bate 

vântul şi totul devine „un castel de gheaţă”. Viața 
aspră, luptele duse pentru existență cu natura sau cu 
dușmanii, poveștile, legendele, datinile și obiceiurile 
păstrate peste timp, conștiința comunității, dragostea 
pentru frumos, toate acestea și-au pus amprenta pe 
caracterul și identitatea almăjenilor. 

Nicolae Stoica de Hațeg (1751-1833), în 
Cronica Banatului, caracteriza bărbatul almăjan 
astfel: „… este de statură mijlocie, zvelt, cu o frunte 

lată ce umbreşte doi ochi în care «a căzut cerul», 

cu faţa uşor măslinie şi ovală şi mereu cu aer 

misterios. În privirea lui nu se ascunde doar o 

simplă atitudine, ci una de statornicie, curaj şi 

demnitate, de revoltă faţă de nedreptate, şi nu de 

răzbunare, cu un farmec personal prins de dorul de 

libertate şi visare. Este morala şi etica muntelui 

care l-a crescut, în timpuri când «grea foamete am 

răbdat în păduri, coajă de cer am mâncat». Aceste 
trăsături „sunt completate de vioiciune în gesturi, în 

grai şi-n judecată” și „Dacă atunci când staţi cu 

almăjenii de vorbă veţi vedea în ochii lor zâmbetul 

sufletului atunci să fiţi convinşi că veţi fi bine 

primiţi.” 

Cunoscându-l, vom fi cu toții de acord că, dacă 
la profilul descris în Cronică adăugăm educația și 
erudiția dobândite prin instrucție și capacitatea de a 
conduce oameni, instituții și organizații, dând ceasul 
timpului înapoi, putem afirma, fără tăgadă, că Păun 
Ion Otiman este un reprezentant de frunte al 
bărbaților almăjeni. Domnia Sa se adaugă unei 
pleiade  de asemenea bărbați, care nu numai că au 
făcut cinste acestei comunități, dar, prin calitățile lor 
personale, prin strădanie și patriotism, prin curaj și 
luptă uneori, au ridicat și făcut cunoscută Țara 

Almăjului. 
Să-i numim, doar pe câțiva dintre aceștia, cei mai 

cunoscuți, întrucât, desigur, ei sunt mult mai mulți (surse 
https://ro.wikipedia.org/wiki/; 
http://www.taraalmajului.ro): 

- Eftimie Murgu, cel mai cunoscut și important 
bărbat almăjan, absolvent al Facultății de filosofie 
din Szeged (1827), apoi al Facultății de drept de la 
Pesta, la care obține și doctoratul în 1834, în 
specialitatea  drept universal; deputat în parlamentul 

revoluţionar maghiar în timpul Revoluţiei de la 1848, 
unul dintre cei mai mari clarvăzători revoluţionari 
democraţi, una dintre marile personalităţi paşoptiste. 
A participat la marea Adunare de la Blaj, unde 
Timotei Cipariu  îi propune să o prezideze; acesta, 
însă, din modestie refuză. La 24 iunie este ales 
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deputat, simultan în circumscripțiile electorale 
Lugoj, Oravița și Făget. Cu ocazia validărilor la 
ședința Adunării Naționale din 6 iulie 1848 va opta 
pentru mandatul Lugojului. Obține dreptul de a 
convoca o adunare populară la Lugoj și la 27 iunie în 
deschiderea adunării este proclamat președinte al 
acesteia. În anul următor revoluției, Eftimie Murgu 
votează detronarea habsburgilor cât și noua lege a 
naționalităților care cuprindea obținerea unor 
drepturi minimale pentru români. Pentru curajul avut 
de a vota împotriva habsburgilor va fi  arestat și 
condamnat la moarte pentru înaltă trădare față de 
monarhia habsburgică. 

- Preotul dr. Ion Sârbu (1865), cu studii 
superioare de istorie si filozofie la Universitățile din 
Jena şi Viena, cu o teză de doctorat la Viena, în 1899, 
despre politica externă a lui Matei Basarab; studii de 
teologie la Facultăţile din Jena, Viena, Cernăuţi; 
membru în delegaţia românilor bănăţeni trimisă la 
Paris pentru a prezenta un memoriu în cadrul 
Conferinţei de Pace din 1918. 

- Iosif Coriolan Buracu (1888), descendent al 
unei vechi familii de grăniceri şi preoţi din Almăj, 
absolvent în 1911 al Institutului Teologic din 
Caransebeş, preot militar, ofiţer superior cu pieptul 
acoperit de decorațiile Patriei în Primul și al Doilea 
Război Mondial, om de cultură, deputat țărănist, 
reprezentant al Almăjului în Parlamentul României. 
A semnat actul Unirii de la 1918 de la Alba-Iulia, a 
fost primul deținut politic transilvănean la începutul 
războiului de întregire și primul cu care a început 
urgia comunistă în Făgăraș. 

„Preotul Coriolan Buracu cristalizează în 

ființa sa morala creștină în toată puritatea sa. Este 

singurul om la care am înâlnit o așa perfectă 

identitate între vorbă și faptă. Interesant ca 

înfățișare, captivant la cuvânt, exemplar la fapte, 

popa Buracu a fost apostol în Regimentul 105 

Infanterie” (generalul Virgil Economu, comandantul 
Corpului 7 Armată). 

- Eftimie Gherman (1894), fiu al unei familii 
sărace din comuna Lăpuşnicu Mare, care a ajuns 
deputat în parlamentul României în perioada 1920-
1938. În 1947, pentru a nu fi arestat, a fost nevoit să 

fugă în Franţa, unde s-a alăturat Internaţionalei 
Socialiste. A început să editeze „România 
muncitoare”, avându-i ca principali colaboratori pe 
Grigore Gafencu şi Virgil Ierunca şi a colaborat la 
radio BBC şi Romania Liberă. 

- Emil Mihai Brancovici, inginer, absolvent al 
Facultăţii de ştiinţe din Nancy, profesor universitar 
la Academia Comercială, a fost deputat (1926) şi 
senator (1931) , din partea P.N.L. A fost preşedintele 
„Reuniunii bănăţene” începând din anul 1926, o 
societate cu sediul central în capitală, care includea 
şi „Asociaţia Culturală din Banat”, cu sediul în 
Timişoara. 

- Anton Golopenția (1909), licențiat în drept și 
filozofie, bursier Rockfeller şi Humboldt cu doctorat 
în domeniul geopoliticii, susţinut în 1936 la 
Universitatea din Leipzig, director la Institutul 
Social Român, inspector general la Institutul Central 
de Statistică, director al Oficiului de Studii şi 
Publicaţii al Institutului Central de Statistică, expert 
al delegaţiei române la Conferinţa de pace de la Paris 
în 1946, director al Institutului Central de Statistică, 
în perioada 1947-1948; mort în închisorile 
comuniste, la nici 50 de ani; 

Fără doar și poate, Academicianul Păun Ion 
Otiman, bărbatul almăjan pe care-l aniversăm, om 

de carte și școală, profesor universitar și cercetător, 

rector și academician, politician și senator al 

României, Secretar General al Academiei Române și 

Președinte al Filialei din Timișoara  își ocupă pe 
merit și de drept locul în această pleiadă 
reprezentativă a personalităților Țării Almăjului. 

Cred că aprecierea făcută de academicianul 
Valeriu D. Cotea, cel care a dat replica la discursul 
de recepție al Acad. Păun Ion Otiman, prezentată în 
Aula Academiei Române, în data de 20 iunie 2007, 
susține și confirmă afirmația precedentă. Tema 
discursului de recepție a fost Viaţa rurală 

românească pe lungul drum între Flămânzi şi 

Uniunea Europeană sau Drama satului şi ţăranului 

român într-un secol de iluzii, dezamăgiri şi speranţă. 
Domnul Academician Cotea, președinte, la 

acea vreme, al Secţiei de Ştiinţe Agricole şi Silvice a 
Academiei Române, îl prezintă pe Păun Ion Otiman 
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după cum urmează: 
,,Cărturarul timișorean, Păun Ion Otiman, 

descinde, ca formație și mentalitate, din tradițiile 

intelectuale ale Banatului, având în permanență 

îndreptată atenția către toate problemele societății 

românești de azi. În vălmășagul evenimentelor ce au 

urmat după decembrie 1989, în care oamenii, 

cuprinși de o inexplicabilă furie, par mai doritori să 

lovească decât să înțeleagă și mai grăbiți să distrugă 

decât să construiască, Păun Ion Otiman a considerat 

că poate să aducă puțină lumină, în special în 

rezolvarea problemelor rurale în care esențială 

rămâne chestiunea oamenilor de la țară. 

Cu privirea lui caldă, vocea catifelată și vorba 

plină de înțelepciune, Păun Ion Otiman este un om 

care aparține ruralului, motiv care l-a determinat  

să-și dedice viața întreagă problematicii satului 

românesc. Ținuta, sobrietatea, eleganța, zâmbetul 

cald, prietenos pe care îl aduce celor cărora li se 

adresează în semn de bună ziua, de plăcerea 

reîntâlnirii, acesta este profesorul Păun Ion Otiman. 

Dascăl de omenie și de înțelepciune, Păun Ion 

Otiman, prin trăsăturile sale fundamentale de 

caracter și comportament, l-au făcut să fie 

îngăduitor, cu sufletul deschis, familiar, apărând ca 

o personalitate complexă, frământat de multe 

probleme ale epocii, la care caută să dea răspunsuri 

limpezi și convingătoare, ceea ce-l face un adevărat 

exponent al societății și științei românești de azi”. 

Față de cele spuse de către academicianul 
Valeriu D. Cotea, aș mai putea adăuga că, în anii care 
au trecut de când Domnia Sa făcea această 
caracterizare domnului academician Păun Ion 
Otiman, activitățile derulate în spectru larg de către 
acesta și rezultatele obținute s-au înmulțit, cu 
siguranță, mai mult decât s-ar fi așteptat Domnia Sa. 
Și, am convingerea, domnul Otiman nu se va opri! 

De aceea, dragă domnule academician Păun 
Ion Otiman, înainte de urările aniversare obișnuite, 
vă spun spor la treabă! 

La mulți ani, să fiți sănătos și să vă bucurați de 
ziua care vine, să fiți mulțumit de cea care trece, de 
familia dumneavoastră, cu mulți nepoți și încă mai 
mulți strănepoți! 

 

 
* * * 

 

ACADEMICIANUL PĂUN ION OTIMAN 
O VIATA PUSĂ ÎN SLUJBA ÎNVĂȚĂMÂNTULUI SUPERIOR AGRONOMIC,  

A CERCETĂRII ȘTIINȚIFICE ȘI A AGRICULTURII ROMÂNEȘTI 
 

Prof. univ. emerit dr. ing. dr. h. c. VALERIU TABĂRĂ 
Președintele Academiei de Științe Agricole și Silvice 

„Gheorghe Ionescu Șișești” 

Membru de Onoare al Academiei de Științe a Republicii Moldova 
 
 
Este o onoare deosebită pentru mine să 

particip, și o fac cu tot sufletul, astăzi, aici, în Aula 
Magna „Iulian Drăcea” a Universității de Științe 
Agricole și Medicină Veterinară a Banatului „Regele 
Mihai I al României” din Timișoara, la o mare și 
dublă sărbătoare: aniversarea a 80 de ani de viață a 

uneia dintre cele mai importante personalități pe care 
le-a dat Universitatea noastră și una dintre 
personalitățile de frunte ale Banatului, prof. Păun Ion 
Otiman. 

Spunem că astăzi avem o dublă sărbătoare 
pentru că eu cred cu convingere deplină, faptul că 
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atunci când Universitatea noastră aniversează sau 
omagiază o personalitate, precum cea a 
Academicianului, profesor  Păun Ion Otiman și alții 
este sărbătoare și pentru ea. Este de dorit sa fie în 
Universitate cât mai multe astfel de evenimente. 

Deși este știut, doresc să reamintesc, că 

domnul Academician Păun Ion Otiman este format 

profesional în Universitatea noastră, a participat de-

a lungul întregii vieți la tot ceea ce trebuia să se facă 

pentru ca Alma Mater Agronomica Timișoara să 

ajungă ceea ce este astăzi - o universitate de elită a 

învățământului superior românesc, recunoscută pe 

plan național și cu prestigiu deosebit pe plan 

internațional. 

Absolvent extrem de muncitor a două facultăți, 

Facultatea de Agronomie a Institutului Agronomic 

din Timișoara și Facultatea de Economie Agrară a 

Universității de Vest din Timișoara, Academicianul 

Păun Ion Otiman a făcut cinste ambelor profesii 

dobândite: agronom și economist, îmbinându-le într-

un extrem de armonios plan. 

Cadru didactic la disciplina de Economie 

Agrară și apoi la disciplina Contabilitate la 

Facultatea de Agronomie a Institutului Agronomic 

din Timișoara - a fost un model de excepție pentru 

multe generații de studenți, absolvenți ai Institutului 

Agronomic din Timișoara. 

A fost primul cadru didactic din Institutul 

Agronomic din Timișoara care a abordat probleme 

legate de informatică. Împreună cu colectivul de la 

OSPA - Timișoara a elaborat și aplicat unul din 

primele programe de calculator cu utilizare în 

agricultură ODING - utilizat pentru întocmirea 

planurilor de fertilizare. Pe un astfel de program 

dezvoltat pentru calculatorul Felix 256 mi-am 

prelucrat și interpretat și eu rezultatele obținute în 

câmpurile experimentale pentru teza de doctorat, dar 

și din alte câmpuri experimentale pe care le-am 

condus sau coordonat. Pe programul de calculator 

elaborat de către domnul Academician  Păun Ion 

Otiman ne-am lucrat și interpretat datele 

experimentale toți cei care aveam proiecte de 

cercetare contractate. 

Puțini sunt cei care știu că, domnul 

Academician Păun Ion Otiman a fost cel care, în 

Facultatea de Agronomie, a organizat și ținut primul 

curs de calculatoare, oferindu-ne atunci, în anii ’70 

ai secolului trecut, primul contact cu lumea 

calculatoarelor, cu mediul de lucru în domeniul 

informaticii. 

Atât înainte de 1989, cât și după evenimentele 

din decembrie 1989, am lucrat împreună la diverse 

programe. Aș aminti aici, excelenta colaborare în 

realizarea unor extensii de cercetare materializată 

prin câmpurile demonstrative cu culturi comparative 

de soiuri și hibrizi noi la porumb, grâu, soia, trifoi 

etc., și de tehnologii agricole realizate de-a lungul 

mai multor ani la Pecica și Vinga (Arad), Bucovăț, 

Brestovăț, Hitiaș (Timiș), Berzovia și Oravița (Caraș 

Severin). 

Aceste câmpuri demonstrative au fost 

organizate în paralel și au fost puncte de 

documentare și formare profesională pentru fermierii 

și agricultorii din zonele de referință. 
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Păun Ion Otiman a fost întotdeauna, în cadrul 

Institutului Agronomic și apoi, al Universității de 

Științe Agricole, nu numai un promotor de acțiuni, ci 

s-a implicat direct în acestea, ceea ce a făcut ca 

rezultatele obținute să ducă Institutul/Universitatea 

de Științe Agricole a Banatului din Timișoara, pe 

primele locuri ca realizări, nu numai între unitățile de 

învățământ superior agricol, dar și între institutele de 

învățământ superior din România. 

Întorcându-mă în timp, înainte de 1989, îmi 

aduc aminte condițiile extrem de neprielnice, chiar 

grele, cauzate de lipsuri materiale, dar și lipsa de 

recunoaștere a meritelor obținute prin inteligență și 

multă muncă. Nu se puteau face promovări în 

posturile didactice, indiferent de realizările 

profesionale aceste promovări erau blocate din 

interese politice de partid. Într-o astfel de situație a 

trăit și generația mea, dar și cele anterioare mie, 

incluzând aici și cazul academicianului de astăzi, 

Păun Ion Otiman, promovat la gradul de profesor 

după evenimentele din decembrie 1989. 

Uneori trebuie să ne mai reamintim de ceea ce 

a fost, prin ce am trecut cu toții în cursul vieții. Pe un 

astfel de drum complicat a „călătorit” domnul 

Academician  Păun Ion Otiman pe care îl omagiem 

astăzi în superba Aulă Magna a Universității de 

Științe Agricole și Medicină Veterinară din 

Timișoara, care, în ciuda blocajelor de tot felul, a 

progresat continuu. 

În calitate de prodecan al facultății de 

Agronomie, l-a însoțit în multe acțiuni pe eminentul 

profesor universitar Iulian Drăcea în greaua acțiune 

de dezvoltare a campusului universitar agricol din 

Calea Aradului, cel mai modern și integrat centru de 

învățământ agricol din țară. A continuat ceea ce 

făcuse profesorul Iulian Drăcea după 1989, când 

domnul academician a devenit rectorul Universității 

de Științe Agricole și Medicină Veterinară, căreia, 

împreună cu colaboratorii săi, i-au refăcut structura 

instituțională și i-au extins domeniile de pregătire 

profesională prin înființarea de noi facultăți/sedii și 

prin extinderea spațiilor de învățământ. 

Rectorul Păun Ion Otiman, domnul academician, 

prin tot ceea ce a făcut și face pentru Universitatea 

noastră, poate fi considerat al doilea ctitor al 

Universității, după prof. univ. dr. Iulian Drăcea, care a 

fondat un Institut, iar domnul Otiman, o Universitate. 

În calitate de Rector, domnul Academician a 

contribuit la creșterea vizibilității Universității de 

Științe Agricole, atât în țară, cât mai ales în afara 

granițelor, prin relații deschise direct cu instituții de 

învățământ din Europa Occidentală, Statele Unite și 

Canada. 

Este cel care a îndreptat învățământul 

agronomic superior spre modernitate și actualitate. 

Acum, la aniversarea a 80 de ani de viață, 

domnul Academician  PĂUN ION OTIMAN are 

realizări cât pentru două vieți: 

- Academician - membru al Academiei Române; 

- Secretar general al Academiei Române; 

- Președinte al filialei Timișoara a Academiei 

Române; 

- Director general al Institutului de Economie 

al Academiei Române; 

- Creator de școală în care, în prim plan, se 

găsește DEZVOLTAREA RURALĂ; 

- Realizator al unor opere și studii deosebit de 

complexe, de mare actualitate și importanță pentru 

dezvoltarea întregului complex agro-alimentar și 

rural românesc. 

Pe lângă cele enumerate mai sus, domnul 

Academician are realizări deosebite și în alte 

domenii, inclusiv în politică, domeniu pe care l-a 

servit în calitate de Senator în Parlamentul României 

(două mandate) și în care a înfăptuit lucruri 

deosebite, în primul rând pentru agricultură și 

învățământul agronomic. 

LA MULȚI ANI, DOMNULE ACADEMICIAN! 

Cât mai multe și frumoase realizări în 

continuare! 
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PROFESORUL ȘI MENTORUL MEU, ACADEMICIANUL PĂUN ION OTIMAN 
 

Prof. Dr. NICOLETA MATEOC-SÎRB, CS I 
 
 
Citate celebre: 

,,Viața e ca o piesă de teatru. Nu contează cât 
durează, ci cât de bine e jucată” spunea  Seneca, iar 
Nelson Mandela afirma că: 

,,Un învingător e un visător care nu a 

renunțat niciodată la visul lui”. 
Din acest punct de vedere putem constata că 

domnul Academician Păun Ion Otiman, astăzi 
sărbătorit, grație inițiativei domnului Rector Prof. 
Cosmin Alin Popescu, este un învingător deoarece a 
visat mult și  și-a dus la bun sfârșit toate visurile. 

 

Domnule Rector, 
Stimate domnule Academician Păun Ion 

Otiman, astăzi sărbătorit, 
Înalt Prea Sfinția Voastră, 
Distinși invitați, 
Doamnelor și domnilor colegi, 
Dragi studenți 
 

Este foarte greu în câteva fraze să exprimi 
gratitudinea față de profesorul, conducătorul de 
doctorat, cercetătorul, omul de carte, într-un cuvânt 
spus mentorul lângă care te-ai format și ai crescut 
profesional timp de peste trei decenii. De aceea am 
decis ca împreună cu domnul conf. Ioan David să 
contribui la îngrijirea volumului aniversar 
,,Academicianul Păun Ion Otiman, vocația 
dăinuirii”, care să rămână o carte de referință pentru 

generațiile viitoare. 
Grație providenței, am avut șansa și onoarea 

să-i fiu studentă (în perioada 1985-1989), 
doctorandă, asistentă și colaboratoare apropiată, din 
anul 1990 până în prezent. Practic am crescut și m-
am format sub competenta îndrumare a profesorului 
P. I. Otiman. 

 

Acum la vârsta maturității, constat că, 
rigurozitatea academică și înalta ținută științifică a 
mentorului, constituie repere formative în activitatea 
mea didactică, de cercetare și ca om și pentru toate 
acestea, vă port un respect deosebit și recunoștință 
nemăsurată. 

 
Distins auditoriu, 
Ar fi un  truism să  vorbesc despre activitatea  

domnului, Academicianul Păun Ion Otiman care este 
o personalitate științifică atât de complexă și atât de 
cunoscută în mediul universitar, academic. 

Nu pot însă să nu aduc în discuție, în timpul 

limitat pe care îl am la dispoziție, câteva aspecte pe 
care consider că trebuie să le menționez astăzi în 
această zi de sărbătoare. 

Rar sunt personalități atât de puternice și active 
care se nasc, cu o viziune, cu o deschidere și cu o 
asemenea inteligență nativă, ca a profesorul Păun Ion 
Otiman. 

Caracterul curajos și constructiv a domnului 
Acad. Păun Ion Otiman a făcut să fie vizibil în toate 
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domeniile unde și-a desfășurat activitatea: în 
domeniul didactic, științific, academic, publicistic, 
managerial sau politic și să realizeze performanțe 
remarcabile de invidiat. Este implicat activ în viața 
societății și în permanență domnia sa, găsește  
resurse pentru a duce la bun sfârșit și cu 
profesionalism toate activitățile asumate (și  nu 
puține la număr). 

 
Acad. P.I. Otiman, este primul rector ales 

democratic, în anul 1990, la Institutul Agronomic 
Timișoara, o unitate de învățământ superior care în 
anul 1989 (când și eu eram proaspăt absolventă de 
Agronomie) avea o singură facultate cu trei secții: 
Agronomie, Zootehnie și Medicină Veterinară, și 
mai puțin de  1000 de studenți. 

În  scurt timp grație preocupărilor noului rector 
această instituție considerată cenușăreasa 
învățământului superior a devenit 
UNIVERSITATE, Universitatea de Științe Agricole 
a Banatului Timișoara, cu șase facultăți și de la 
1000 de studenți a ajuns în anul 2004, la ieșirea din 
mandatul de rector a Acad. P.I. Otiman, la peste 7000 
de studenți și doctoranzi. 

Deschiderea pe care o are astăzi prestigioasa 
instituție de învățământ superior, Universitatea de 

Științe Agricole și Medicină Veterinară a Banatului 
,,Regele Mihai I al României” din Timișoara se 
datorează în primul rând vederii moderne, deschise, 
democratice, europene, din anii 90, a rectorului Păun 
Ion Otiman pe care astăzi îl onorăm. 

A înființat de asemenea la universitate  Editura 
AGROPRINT și este director fondator al revistei ,, 
Agricultura Banatului”, care din martie 1994 este 
editată neîntrerupt de către universitatea noastră și 
este destinată în primul rând agricultorilor bănățeni 
dar nu numai. 

Domnul Acad. P.I. Otiman  este o personalitate 

cu o dimensiune profesională impresionantă. Prin 
calitățile sale a creat o adevărată școală, care  va 
dăinui și-i va continua opera. 

 
Ca profesor a scris și publicat în calitate de  

autor unic sau în colaborare: 22 manuale, cursuri și 

îndrumătoare pentru studenți, 38 de cărți, tratate și 
monografii, în jur de  400 lucrări științifice, peste 500 
de articole în presa română sau străină, a avut 
numeroase interviuri la radio și TV și a participat și 
organizat numeroase manifestări științifice naționale 
și interanționale. 

Profesorul P.I. Otiman  a deschis noi orizonturi 
științifice în domeniul economiei agrare. A dezvoltat 
disciplina de Economie rurală și a scris primul 
tratat din România de Economie rurală de aproape 
700 de pagini. A pus bazele disciplinei de Dezvoltare 
rurală știind că problemele economice și sociale, 
îndeosebi problema sărăciei care cuprinde 
majoritatea  populației rurale și nivelul precar de 
dezvoltare și amenajare rurală sunt probleme care 
necesită o rezolvare imediată. 

În acest context, în anul 2000, a inițiat, susținut 
și acreditat alături de colegii de la Facultatea de 
Management Agricol ,,Centrul European pentru 
Agricultură și Dezvoltare Rurală ” iar în anul 2006, 
a acreditat, în calitate de Director ,,Centrul de 
Cercetări pentru Dezvoltare Rurală Durabilă” la 
USAMVB. 

In anul 2005 domnul Acad. P.I. Otiman în 
cadrul Academiei Române – Filiala Timișoara,  a  
înființat Centrul de Cercetare pentru Dezvoltarea 
Rurală Durabilă a României, demarând astfel 
cercetările în domeniul restructurării agriculturii și 
dezvoltării rurale și contribuind la formarea unei 
adevărate școli științifice în domeniul economiei 
rurale și dezvoltării  rurale la Timișoara. 

Pentru activitatea desfățurată de-a lungul 
timpului, a obținut numeroase premii, diplome și 
distincții importante, însă cele mai reprezentative 
consider că sunt : 

- Premiul ”Ion Ionescu de la Brad” al 
Academiei Române, obținut pentru cartea ” 
Optimizarea producției agricole” , publicată în 

Editura Facla, 1987, care contituie o sinteză a 
cercetărilor de optimizare a proceselor din 
agricultură, motiv pentru care studenții l-au poreclit 
optiman, 

- Premiul OPERA OMNIA al Ministerului 
Educației Naționale decernat în anul 2000 pentru 
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întraga activitate științifică și didactică 
- Premiul ” Gheorghe Ionescu-Șișești”, 2013 

al Academiei Române pentru cartea ” Alternativele 

economiei rurale a României: dezvoltarea 

agriculturii sau insecuritate alimentară și 

deșertificare rurală severă”  scrisă de mai mulți 
autori sub coordonarea Domniei Sale. 

- La fel de importante sunt titlurile de ” 
Doctor Honoris Causa” acordate de: 

• Universitatea de Științe Agronomice din 

București în anul 2003; 

• Universitatea de Științe Agricole din Cluj-
Napoca în anul 2011 și 

• Universitatea Agrară de Stat din Chișinău, 
Republica Moldova în anul 2013. 

 
În istoria universității noastre va rămâne ca 

rectorul care a ridicat instituția la nivelul celor mai 
bune performanțe din România, prin restructurare și 

diversificare și care a avut o contribuție esențială în 
dezvoltarea și consolidarea acestui campus 
universitar, pentru care noi generațiile de astăzi avem 
datoria să-i mulțumim. 

Această minunată aniversare încărcată de 
emoțiile, bucuriile și semnificațiile unui eveniment 
deosebit, pe care oamenii îl trăiesc o singură dată în 
viață, constituie un minunat prilej de omagiere a 
activității depuse de către domnul Acad. P.I. Otiman 
în cei 57 de ani de activitate neîntreruptă în folosul 
semenilor. 

Stima de care se bucură, mai importantă decât 
celebritatea, sperăm să-i fie răsplata și fericirea pe 
care atât de mult o merită. 

,,La mulți și fericiți ani!” domnule 
Academician, multă sănătate și bucurii vă doresc 
alături de familia frumoasă care întodeauna este 
alături de d-voastră și vă susține necondiționat în 
toate demersurile. 

 
* * * 

 

ACADEMICIANUL PĂUN ION OTIMAN 
VOCAȚIA DĂINUIRII 

 

Conf. univ., CS II, dr. IOAN DAVID 
Directorul Bibliotecii Academiei Române, 

Filiala Timișoara 

 
 

Distinse domnule 
academician Păun Ion Otiman, 
Domnule prof. univ. dr. Cosmin Alin Popescu, 
Rector al Universității de Științe Agricole și 

Medicină Veterinară a Banatului „Regele Mihai I al 
României”, 

 
Înaltpreasfinția Voastră Părinte Mitropolit 

Ioan Selejan, 
Distinși academicieni, 
Onorată asistență, 
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Am avut, împreună cu distinsa doamnă 
profesor universitar Nicoleta Mateoc-Sârb, onoarea 
și, deopotrivă, responsabilitatea, de a îngriji acest 
volum aniversar, și, în același timp, omagial. 

Spun onoarea pentru că acest demers editorial 
a reprezentat, pentru noi, o cinste, o mare cinste în cel 
mai pur sens al cuvântului, întrucât academicianul 
Păun Ion Otiman, este liderul de necontestat al reformei 
învățământului agroalimentar și al cercetării științifice 
agricole la cel mai înalt rang. Satul, ca unitate socială 
de viață colectivă, reprezintă pentru Domnia Sa, locul 
unic al unei moșteniri spirituale inegalabile, nebiruit de 
întâmplările nefericite din istorie, și, deopotrivă, 
garanția dăinuirii unui model ideal de existență 
umană, cu privire la unitatea omului cu natura, cu 
semenii și cu Dumnezeu. 

De ce responsabilitate? Responsabilitate nu 
în sensul de sarcină, de obligație de serviciu, ci de 
datoria zămislirii unei lucrări temeinice. Chiar și într-
un volum de acest fel care numără circa 500 de pagini, 
este imposibil de sintetizat date, fapte, proiecte, 
aprecieri privitoare la personalitatea creatoare și opera 
savantă a academicianului Păun Ion Otiman, care atât 
în  lucrările științifice, cât și în cele cu caracter 
monografic ori beletristic, vizează satul, ca un tip  
special de civilizație universală, pe care o definește, în 
varii forme de exprimare, civilizația sătească. 

Este, spus în două cuvinte, ce definesc de 
altminteri genericul volumului: Vocația dăinuirii! 
Pentru că academicianul Păun Ion Otiman a lăsat și 
lasă în continuare în urmă, peste tot pe unde-l poartă 
pașii, amprente trainice, ce vor persista nepieritoare 
în timp și spațiu. Așa s-a întâmplat la Universitatea 
de Științe Agricole și Medicină Veterinară a 
Banatului „Regele Mihai I” din Timișoara și, 
deopotrivă, la Academia Română. 

Pragul celui mai înalt for științific și cultural 
românesc l-a pășit în 1993, la 13 noiembrie, în 

calitate de membru corespondent al Academiei 
Române, aducând, cu Domnia Sa, un extraordinar 
bagaj de cunoștințe, numeroase studii și cercetări, o 
„bibliotecă” de lucrări științifice și o dorință 
justificată de primenire a instituției academice. 

Șase ani mai târziu, în 1999, a fost ales 
membru titular, oferindu-i-se distinsei personalități 
onoarea de a fi ales printre nemuritorii neamului – o 
șansă unică în care academicianul Păun Ion Otiman 
s-a dedicat cu abnegație supremei instituții de știință 
și cultură a României. 

Discursul de recepție la primirea în Academia 
Română, pe care îngrijitorii ediției l-au publicat 
integral în acest volum, având în vedere caracterul 
testamentar și importanța covârșitoare a documentului 
pentru un nou drum al progresului în spațiul rural, 
reprezintă o probă concludentă în acest sens. 

Într-o lucrare științifică de excepție, pe care a 
semnat-o, cu titlul Proiecte și teme academice. 

Retrospectiva 2006-2014, academicianul Păun Ion 
Otiman ne face o mărturisire de suflet. 

„În viața academică, de peste două decenii, 
1993-2014, din care opt ani încheiați ca secretar 
general (2006-2014), zi de zi, am încercat să concep 
și să pun în operă, împreună cu colegii mei din Biroul 
Prezidiului, idei, proiecte și programe noi, să rezolv 
teme dificile, deoarece și venerabila instituție pe care 
o servesc - Academia Română - are nevoie în 
permanență, atât de continuitate cât și de înnoire, de 
modernizare, de progres. (…) 

Pentru mine, afirm cu credința curată și 
convingerea fermă că nivelul cel mai înalt pe care l-
am atins, cel de membru titular și cel de secretar 
general al Academiei Române, a fost și este suprema 
consacrare academică, nivel la care, nici în vis, cu 
mulți, mulți ani în urmă, nu am aspirat”. 

Se pare că visul a existat și a fost de bun augur, 
concretizat în numeroase izbânzi în plan academic. 
Cu scuzele de rigoare pentru faptul că timpul 
rezervat nu-mi îngăduie să le adun pe toate în atenția 
Domniei Voastre, mă voi opri, totuși, asupra câtorva. 

Bunăoară, în pofida imenselor greutăți 
întâmpinate din partea oficialităților statului român, 

preocuparea de căpătâi a domnului academician 
Păun Ion Otiman, în calitatea de secretar general, a 
vizat recuperarea, folosirea optimă a patrimoniului 
material și a tezaurului cultural și istoric al 
Academiei Române. Astfel, suprafața întinsă de 
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terenuri agricole și de păduri, case memoriale și 
imobile au fost readuse în ograda Academiei. 

A fost promotorul Legii nr. 26 din 27 mai 
2004, privind buna conduită în cercetarea științifică, 
dezvoltarea tehnologică și inovare, pornind de la 
ideea că managementul științei și bazei pe principii 
de bază general valabile în toate disciplinele 
științifice și în toate țările. Primul dintre acestea îl 
constituie cinstea. Și nu este singura, alte opt legi ce 
vizează domeniul reformei învățământului și a 
cercetării științifice poartă și semnătura 
academicianului Păun Ion Otiman. 

Una dintre cele mai mari satisfacții ale 
distinsului academician s-a consumat în 2012, an în 
care a apărut cea mai importantă, valoroasă și amplă 
lucrare celui mai înalt for de consacrare științifică și 
de cultură: Tezaurul Academiei Române. În același 
plan se include și monumentala lucrare Două destine 
paralele: Casa Regală și Academia Română (1866-
1947/1948). 

Nu cred că greșesc, afirmând că unul dintre 
proiectele de suflet ale academicianului Păun Ion 
Otiman ține de recuperarea și reabilitarea castelului 
Berthelot, aflat în ruină, devenit, astăzi, prin osteneala 
Domniei Sale, un elegant și funcțional Centru pentru 
dezvoltarea durabilă a Țării Hațegului - Retezat. 

Și dacă astăzi ne bucurăm de prezența statuii 
Minerva în stare naturală, de 2,3 metri înălțime, 
așezată pe un soclu de 1,30 m, în superbul spațiu 
amenajat artistic și peisagistic tradițional al Academiei 
Române de la București, această izbândă se leagă tot 
de personalitatea academicianului Păun Ion Otiman. 

Astfel de amprente ale rodniciei lăsate de 
academicianul Păun Ion Otiman le găsim și la Filiala 
din Timișoara a Academiei Române. Clădirea 
instituției a trecut printr-un generos proiect de 
reabilitare, creându-se, în acest fel, condiții optime 
activităților științifice și culturale. 

Pe de altă parte, aula academică cu o înfățișare 
de „prințesă” și cu o acustică de „prim-solistă” la 
Opera din Milano, a devenit un important punct de 
atracție pentru timișoreni și neîncăpătoare, în zilele 
în care, aici, sunt în desfășurare manifestări 
științifice ori culturale. 

Pentru Filiala Timișoara a Academiei Române, 
astăzi aula reprezintă un important punct de atracție 

nu doar pentru vizitatorii din țară, ci și pentru cei de 
peste hotare, chiar și pentru oaspeții de dincolo de 
oceane, bunăoară din Statele Unite ale Americii și 
Japonia. Și dacă această formă de imobil există, 
prinosul nostru de recunoștință trebuie să se îndrepte, 
ori de câte ori îi pășim pragul, spre numele 
secretarului general al Academiei de atunci. Iar dacă 
această sală ar trebui să poarte un nume, doar unei 
singure persoane i se cuvine acest drept 
Academician Păun Ion Otiman. 

Gânduri mărețe avea academicianul Păun Ion 
Otiman și față de Biblioteca Academiei Române, 
Filiala Timișoara, dorea cu orice preț să o scoată din 
conul de umbră în care căzuse și să o mobileze cu 
noua mantie în spațiul științific și cultural al 
Banatului. Dacă oficialitățile primăriei nu ne-ar fi 
obstrucționat proiectul, la această dată instituția ar fi 
fost în stare de funcționare. 

Sunt realizări, împliniri ce vor dăinui, ele, cu 
siguranță, vor sfida timpul, vor trece dincolo de el, 
simplu spus, vor rămâne eterne. Nu i-a fost ușor 
distinsului academician pe care îl sărbătorim astăzi 
la împlinirea vârstei de 80 de ani. A răzbit 
întotdeauna și în toate cele. Poate că povața pe care 
mama Cumbria a făcut-o fiului ei Eftimie Murgu, 
atunci când a plecat în lume i-a fost de mare fală și 
academicianului Păun Ion Otiman. 

„Să te ferești de ispite, îți vor ieși multe și 
mărunte în cale, și să nu te abați de la calea pe care 
ți-ai ales-o pentru binele tău. Și să nu uiți, să nu uiți 
până la capătul zilelor tale de unde ai plecat, unde-ți 
sunt rădăcinile. Că nu e om mai plâns decât cel care, 
nu mai are rădăcini, nici neam, nici țară! Dumnezeu 
fie cu tine”. 

 
Distinse Domnule academician Păun Ion Otiman, 
Volumul aniversar pe care vi-l dăruim astăzi, 

reprezintă simbolul prețuirii noastre, a întregii 
comunități academice timișene. 

La mulți ani Domnule academician, la mulți 
ani buni, frumoși și teferi. Bunul Dumnezeu să vă 
apere de toate relele pământului, să vă dea sănătate, 
zile senine și nenumărate, ca să vă bucurați de tot ce 
ați clădit în acest imperiu academic, să adăugați alte 
rodnice realizări la cele existente și, deopotrivă, să vă 
bucurați din plin de distinsa Dumneavoastră familie! 
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OM AL CETĂȚII 
- ACADEMICIANUL PĂUN ION OTIMAN – 

 
Dr. ing. CĂTĂLIN PEPTAN 

Universitatea ”Constantin Brâncuși” Târgu Jiu 

 
 
După mai bine de trei decenii de la 

evenimentele din decembrie 1989 - atunci când 

România a „reînnoit” hainele democrației-, dar, şi la 

peste un deceniu și jumătate de la accederea în 

Uniunea Europeană - moment de reafirmare a unor 

afinități de ordin cultural care ne-au readus 

încrederea în viitor -, societatea românească se află, 

încă, departe de așteptările și chiar de aspiraţiile 

propriilor cetățeni, parcă tot mai nedumeriţi de 

marile discrepanțe vizibile și, în mare parte, 

neînțelese, față de statutul concetăţenilor din 

societățile occidentale care se înscriu în ansamblul 

ţărilor lumii civilizate. 

Dincolo de explicația-cadru pe care încercăm s-

o oferim acestei realități factuale, trebuie să admitem 

că deficitul de educație din societatea românească 

postdecembristă și numărul tot mai scăzut al 

reperelor intelectuale - dar mai ales al celor 

caracteriale -, care să ghideze conduita tinerei 

generații de astăzi, nealterate de tarele regimului de 

dinainte de anul 1989, reprezintă unele dintre 

cauzele majore ale stării reale în care ne regăsim, 

pentru că - trebuie să recunoaștem -, educația 

reprezintă elementul definitoriu al identității 

naționale și izvorul nesecat din care emană 

continuu, în demersul spre evoluție și progres, 

întreaga prosperitate a oricărei națiuni. 

Pentru a readuce societatea românească acolo 

unde îi este locul - formatoare de elite în multe 

domenii de vârf ale artei, științei și tehnicii -, se 

impune reconsiderarea viziunii sumare asupra 

educației, chiar dacă aceasta reprezintă cea mai 

complexă și dificilă problemă care a fost conferită 

și asumată spre soluționare omului, de-a lungul 

existenței sale ontogenetice. 

Realizarea acestui deziderat a reprezentat, cel 

puțin declarativ, preocuparea vremelnicilor decidenți 

ai destinului societății românești, în general, și ai 

domeniului educației, în special, tot mai sensibilizaţi 

de faptul că educația reprezintă cel mai profund şi 

complex mijloc de evoluție a societății și cea mai 

pragmatică resursă de maximizare a puterii, dar, nu 

în termeni de forță, ci, în termeni axiologici, a 

oricărui stat modern. 
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Fiecare dintre personalitățile implicate în 

acest nobil demers a încercat să confere procesului 

de reconfigurare a hărții spirituale a societății 

românești - mai ales în domeniul educației -, un plus 

de valoare, în concordanță cu propria viziune sau cu 

propriul interes, aducând contribuții importante care 

și-au lăsat amprente pozitive sau, dimpotrivă,   au   

însemnat   pași   înapoi,   catalogați   ca 

„dezastruoase moșteniri” de către cei care s-au 

succedat în funcții de decizie. 

Una dintre figurile marcante ale României 

post- decembriste, care s-a implicat cu un 

devotament aparte și care și-a pus propria-i viață în 

slujba instituţiilor educației și a propăşirii societății 

românești, este academicianul Păun Ion Otiman. 

Fiu al Banatului strămoşesc, pe care l-a 

venerat și l-a considerat locul din care și-a extras 

filonul de aur al evoluției sale, pe bună dreptate se 

poate afirma - fără teama de a greși - că domnia sa 

este un creator de școală superioară  agronomică  în  

această  regiune binecuvântată de Dumnezeu, 

specialistul de prestigiu care și-a respectat 

predecesorii și le-a apreciat realizările notabile, cel 

care a înțeles că numai luminarea cărărilor 

discipolilor săi reprezintă calea spre a face paşi 

înainte, într-o continuă linie de evoluție și progres, 

în acest domeniu important al științelor vieții. 

Realizările domnului prof. univ. dr. Păun Ion 

Otiman în învățământul superior bănățean, în 

domeniile sale de expertiză, sunt bine cunoscute și 

au reprezentat, aşa cum reprezintă astăzi și vor 

reprezenta cu siguranţă în viitor, acele repere 

esenţiale pentru orice persoană care dorește să le 

aprofundeze, nu numai din punctul de vedere al 

importanței pentru științele educației, dar, mai ales, 

pentru ceea ce reprezintă acestea din perspectiva 

securității alimentare, în societatea actuală, marcată, 

mai mult ca oricând, de o multitudine de amenințări 

ce amplifică incertitudinea și nesiguranța. 

Bucurându-se de aprecierea comunității 

academice bănățene şi chiar al celei de la nivel 

naţional şi internaţional, domnia sa a fost primul 

rector ales al Universităţii de Ştiinţe Agricole şi 

Medicină Veterinară a Banatului din Timişoara, în 

perioada postdecembristă, conducând cu înalt 

profesionalism destinele acestei instituții timp de 

15 ani, când universitatea avea să devină foarte 

apreciată, chiar prima plasată între cele de acest 

profil din Romania. 

Fiind ales, în anul 1993, ca membru 

corespondent al Academiei Române și devenind 

membru titular în anul 1999, domnul academician 

Păun Ion Otiman a intrat în galeria marilor 

personalități ale României şi a oamenilor aleşi ai 

neamului, care și-a adus o contribuție excepțională 

în domeniul educației științelor vieții și al societății 

românești, în ansamblul său. Deținând, în perioada 

2006- 2014, onoranta funcție de secretar general al 

acestui înalt for științific, domnia sa a reuşit să se 

remarce prin gestionarea pragmatică și eficientă a 

unor problematici care au contribuit la eficientizarea 

activității Academiei Române în redobândirea 

importanței și a statutului personalului angajat, prin 

încurajarea și promovarea tinerilor cercetători, prin 

recuperarea, reabilitarea şi folosirea patrimoniului 

Academiei, iar, nu în ultimul rând, prin inițierea în 

vederea realizării sau a coordonării unor lucrări 

sau tratate de o însemnătate excepțională pentru 

cultura noastră națională. 

Domnul academician Păun Ion Otiman, 

profesor cu ținută sobră dar binevoitoare, este un 

redutabil om al Cetății, care a avut şi are 

contribuții deosebite la viața comunității bănățene, 

pentru aceasta fiind răsplătit cu ocazia conferirii 

titlului şi a statutului de cetățean de onoare al 

Municipiului Timișoara. De asemenea, contribuția 

sa în plan politic, dedicată cu devotament pentru o 

viață mai bună a locuitorilor Banatului, din postura 

de senator în Parlamentul României, a fost 

recunoscută şi apreciată la superlativ de către 
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partenerii sau adversarii săi de pe eșichierului 

politic din ţara noastră. 

Cuvintele rostite sau scrise poate sunt destul de 

limitate pentru a evoca personalitatea științifică și 

academică a distinsului om de acţiune care este 

academicianul Păun Ion Otiman, dar, dincolo de 

această imagine destul de cunoscută, credem că 

trebuie amintită o altă latură a personalității domniei 

sale, aceea de militant al promovării relației dintre 

știință și credință, prin înțelegerea 

complementarității vieții materiale și spirituale, a 

gândirii creatoare a omului, în aceste vremuri 

frământate și tulburi, în care societatea pare să-și fi 

pierdut propriile repere morale. 

Călăuzit şi îndrumat de către bunica maternă, 

domnia sa a fost şi a rămas apropiat de biserică din 

frageda-i copilărie, marcat fiind și de personalitățile 

înalților ierarhi, printre care și primul Întâistătător 

al Mitropoliei Banatului, care i-au vizitat în acea 

perioadă locurile natale. Ulterior, la vârsta 

maturității depline, a avut privilegiul să așeze punți 

trainice între ştiinţă şi religie, atât prin legăturile 

speciale cu mitropoliții Banatului, distinși cărturari 

și reprezentanți emblematici ai spiritualității noastre 

ortodoxe naționale, cât și prin relaționările cu 

diferiţi reprezentanți ai altor culte religioase, 

promovând, astfel, armonia interconfesională şi 

interetnică în acest spațiu românesc cu 

particularități cu totul aparte. 

Pentru distinsul academician, preotul și 

dascălul satului ancestral românesc, exponenții 

științei și credinței, reprezintă reperele existențiale 

în jurul cărora s-a coagulat de-a lungul timpului 

viața întregii comunități, de care, astăzi, poate mai 

mult decât ieri, este atât de multă nevoie în lumea 

confuză și imprevizibilă în care trăim. 

În puține cuvinte, am încercat să evocăm 

personalitatea distinsului academician Păun Ion 

Otiman, care poate fi considerat un reper la care 

actuala generație trebuie să se raporteze și în care 

să-l vadă pe acela care a fost cândva tânărul vlăstar 

crescut în lumea satului românesc, în climatul 

spiritual țărănesc al familiei - așa cum, de altfel, 

chiar dânsul susține -, un om care prin educație, 

muncă asiduă, perseverență și credință curată, a 

deprins tainele cunoașterii, evoluând și ocupând 

înalte demnități la nivel național, în plan științific, 

academic și politic. 

La aproape opt decenii de viață, domnul 

academician Păun Ion Otiman a avut amabilitatea de 

a da un curs favorabil propunerii pe care i-am 

adresat-o, aceea de a realiza un amplu dialog în care 

să fie abordate problematici importante ale societății 

românești postdecembriste. 

Am considerat că este mai mult decât necesar 

ca o personalitate de anvergura intelectuală a 

domniei sale, care și-a însușit de-a lungul 

îndelungatei și prestigioasei sale cariere multe 

dintre ideile-forte inovatoare vehiculate în mediul 

universitar european și american, ori în mediile 

elitei politice naționale sau internaționale, să aducă 

în spațiul public judecăți de valoare şi argumente 

plauzibile, despre unele dintre marile problematici 

ale societății globale actuale, tot mai nesigure și 

marcată de incertitudine, de care tânăra generație, și 

nu numai aceasta, are atât de multă nevoie. Rar se 

găsesc intelectuali de asemenea calibru, care se 

mișcă cu o eleganță desăvârșită printre cele mai 

dificile probleme ale lumii în care trăim și care, în 

ciuda venerabilei vârste, dovedește că este un 

cunoscător, susținător și promotor al  

modernismului. 

Îi mulțumesc domnului academician Păun Ion 

Otiman pentru amabilitatea, disponibilitatea, 

perseverența, minuțiozitatea și, nu în ultimul rând, 

eleganța de care a dat dovadă pe parcursul dialogului 

nostru și îl asigur de întreaga mea considerație! 

Cu acest prilej, în preajma împlinirii unei 

venerabile şi frumoase vârste, îi adresez, cu mult 

respect, un sincer şi călduros: LA MULȚI ANI! 
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PĂUN ION OTIMAN - NU I-AM FOST ELEV, 
DAR AM REUȘIT SĂ-I FIU DISCIPOL 

 
Dr. Bogdan MIHAI DASCĂLU, CSII 

Institutul de Studii Banatice „Titu Maiorescu”, 

Academia Româna, Filiala Timișoara 

 
 
Pe drept cuvânt se poate spune că fără 

agricultură nu ar exista nimic din toate cele care 

există azi. Nu ar fi existat nici Sumerul, nu ar fi 

existat nici Egiptul antic, nici piramidele și nici 

geometria. Și, fără de geometrie, lumea de azi nu ar 

mai sta, în adevăratul sens al cuvântului, în picioare. 

La propriu și la figurat. Și, dacă suntem la capitolul 

agricultură, am putea lua în considerare următoarea 

pildă: 

Un bunic merge pe stradă împreună cu 

nepoțelul lui. La un moment dat, ei trec pe lângă un 

minunat parc, plin de flori și de copaci. 

- Ce este acesta, îl întreabă copilul pe bunic. 

- Un parc, răspunde acesta din urmă și, văzând 

că cel mic mai așteaptă explicații suplimentare, 

continuă: Când ai semănat niște răsaduri, vezi, mai 

devreme sau mai târziu, roadele lor. 

Mergând mai departe, cei doi ajung în dreptul 

unui câmp nelucrat, unde erau aruncate gunoaie, 

moloz și unde creșteau bălării. 

- Și acesta ce e, întrebă copilul vădit oripilat. 

- Un teren viran, îi spuse bunicul, după care 

continuă: dacă nu semeni nimic, culegi gunoaie și 

bălării. 

- Și de ce sunt oameni care nu seamănă nimic, 

întrebă copilul mirat. 

- Pentru că, îi spuse bunicul, unii oameni nu se 

gândesc decât la prezent, iar alții nu se gândesc decât 

la viitor. Unii oameni vor să lase ceva în urma lor, în 

vreme ce alții nu fac decât să recolteze roadele altora. 

Nu am fost elevul lui Păun Ion Otiman, însă, 

prin interacțiunile noastre din ultimii douăzeci de 

ani, am reușit să fiu, într-o mai mare sau mai mică 

măsură, discipolul său. Și, nu de puține ori, meseria 

„se fură”, nu se învață. 

De fapt, scurta poveste de mai sus rezumă ceea 

ce am reușit eu să deprind, pe parcursul anilor, nu din 

cuvintele, ci din faptele sale. Pentru că, de multe ori, 

cuvintele nu sunt pe măsura acestora - ele sunt prea 

pline de modestie. 

Păun Ion Otiman a preluat un teren arid, pe 

care l-a transformat în parcul din pilda de mai sus. 

Nu voi enumera aici realizările sale, pentru că 

acestea pleacă de la agricultură și se opresc la 

geometrie, mai exact la clădiri și sedii pe care le-a 

recuperat, reabilitat sau pe care le-a construit. Însă 

toate acestea se văd cu ochiul liber. Poate de aceea și 

modestia sa caracteristică. Dar ceea ce nu se vede și 

ceea ce citim printre rânduri este grija lui pentru 

viitor. 

Pentru că, dacă trăim în prezent, trebuie să o 

facem conștient - trebuie să preluăm tot ceea ce este 

mai bun de la generațiile trecute și să încercăm să 

punem un plus pentru cei ce vor veni după noi. 

Și dacă vom face asta clipă de clipă, conștienți 

de importanța muncii noastre, într-o bună zi, 

uitându-ne în urmă, vom descoperi că am reușit să 

clădim ceva. Pentru aceasta, însă, să nu uităm spusele 

lui Confucius: „Nu te preocupa de recoltă, ci de buna 

îngrijire a câmpului”. 
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CUVÂNT DE PROFUNDĂ RECUNOȘTINȚĂ DEDICATĂ PREDECESORILOR  
ȘI DE ÎNDEMN ADRESAT SUCCESORILOR MEI PENTRU ÎNDEPLINIREA 

IDEALURILOR AGRONOMIEI BANATICE 
 

Acad. PĂUN ION OTIMAN 
 
 

 

Domnule Rector, prof. Cosmin Popescu, 
Inalt Prea Sfinția Voastră, Părinte 

Mitropolit Ioan Selejan, 
Domnule Președinte al Academiei Române, 

academician Ioan-Aurel Pop 
Domnule Ministru, profesor Andrei Marga, 
Domnule academician Dan Dubină, 
Stimați colegi, 
Onorați invitați, 
Dragi studenți, 
Iubiți membri ai familiei mele, 
 
În primele zile ale lui ianuarie 1990, când încă 

se mai auzeau împuşcături răzleţe în Timişoara, prin 
votul exprimat democratic pentru prima dată, după 
45 de ani,  în comunitatea noastră academică, după 
alungarea din ţară a Regelui Mihai de către 
comunişti, în anul 1947, profesorii şi studenţii mi-au 
încredinţat mandatul de rector al universităţii. Puţini 
dintre noi, la acea dată, în iureşul evenimentelor 
contradictorii ce se desfăşurau, aveam să anticipăm 

complexitatea extraordinară a reformei agriculturii,  
poate cea mai complexă dintre toate componentele 
economice și sociale și prin consecință,  a 
învăţământului şi a universităţilor agricole. 

La scurt timp după acest moment, atunci când 
puteam număra pe degete colegii care au avut curajul 
să-şi exprime liber, deschis opiniile, mai cu seamă 
dacă acestea conţineau evidente componente de 
gândire civică sau liberală, am aşternut pe hârtie 
concepţia mea cu privire la restructurarea generală a 
agriculturii, a învăţământului superior agronomic şi 
a cercetării ştiinţifice agricole, într-o scrisoare 
adresată miniştrilor de atunci ai învăţământului 
(Mihai Șora) şi agriculturii (Nicolae Ștefan), 
scrisoare publicată de Revista Forum 3/1990 (revistă 
a învăţământului superior care, din păcate, nu se mai 
editează). 

Doresc, cu acest prilej, să punctez, într-o 
enumerare selectivă, câteva repere ale activităţii 

mele manageriale universitare din perioada de 
început: 

- Preluând conducerea Agronomiei Timișorene 
în pragul colapsului, cu structura şi activitatea 
didactică la limita supravieţuirii,  plasată în cel mai 
de pe urmă loc între instituţiile similare din ţară, 
copleşit fiind de atare situaţie, mi-am pus 
binecunoscuta întrebare: Ce este de făcut? Cu ce să 
începem? 

- Conştient de faptul că nu putea continua cu 
jumătăţi de măsură, într-un sistem al socialismului 
oriental, puţin cosmetizat sau perestroicizat, convins 
fiind de multă vreme de nevoia unor schimbări 
substanţiale în mentalitatea noastră şi în sistemul 
economic, social şi politic, ne aflam în faţa 
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dificilului, dar şi atât de necesarului proces de 
restructurare din temelie a agriculturii şi, prin 
consecinţă, de reformă profundă a învăţământului 
şi cercetării ştiinţifice agronomice. 

În asemenea perioadă, la răspântie de drumuri 
şi vremuri, având o mulţime de căi posibile de urmat, 
am reflectat profund cu privire la drumul de ales, 
pentru că nu era, în primul rând, drumul meu, ci al 
unei întregi comunităţi: Agronomia Banatica. 

- Văzând, imediat după revoluţie, desele şi 
gravele derapaje de la calea bine cunoscută şi 
bătătorită a democraţiei spre care trebuia să se 
îndrepte România, tendințe din ce în ce mai evidente 
de conservare și perpetuare a unor structuri vechi, 
încercarea nostalgicilor, nu puțini la număr ajunși în 
poziții cheie decizionale, de a propune şi promova 
societăţii româneşti o cale „originală”, am considerat 
că este necesară implicarea mea şi în politică. Acum, 
reflectând asupra acestei activități, nutresc sentimentul 
neizbânzii în viaţa publică și politică a ţării. Dar, în 
acelaşi timp, precizez (pe baza părerilor emise de 
multe personalităţi importante din România şi nu 
numai) că, având o poziţie, în general, corectă și 
echilibrată, constructivă în dezbaterea publică, 
aceasta a fost utilă în activitatea universitară şi 
academică, în folosul Universităţii şi al Academiei. 

- În sinteză, în cei cincisprezece ani am adus, 
împreună cu colegii şi colaboratorii care mi-au fost 
aproape şi alături, fostul institut agronomic de la 
circa o mie de studenţi şi aproximativ o sută de cadre 
didactice (cu numai opt profesori), la 1 ianuarie 
1990, la peste 7.000 de studenţi şi 350 de cadre 
didactice, de la numai o facultate cu trei specializări 
(cea mai mică din ţară), la şase facultăţi cu 19 
specializări de licenţă şi 15 de masterat (cea mai 
dezvoltată din ţară), la plecarea din mandat, la 
sfârşitul anului 2004, majoritatea specializărilor fiind 
noi, de mare interes pentru ştiinţa şi practica agricolă 

şi dezvoltarea rurală a secolului al XXI- lea, unele 
dintre acestea apărute pentru prima dată în România, 
în universitatea noastră, din propria-mi iniţiativă. 
Multe specializări care la noi în Universitate 
funcţionează de ani de zile, având multe promoţii de 
absolvenţi, la alte universităţi similare din ţară acum 

se autorizează sau se acreditează. Din acest punct de 
vedere, folosind aprecierile unor reputaţi specialişti, 

universitatea noastră a fost liderul incontestabil 
al reformei învăţământului superior agronomic 
din România. 

Consider că este util - pro memoria - când fac 
acest bilanţ, măcar câteva din cele mai de seamă 
împliniri, concepute şi înfăptuite de mine împreună 
cu colegii şi studenţii universităţii, să le reiterez, 

menţionând, însă, faptul că la data debutului în 
mandat, m-a preocupat numai şi numai ceea ce 
aveam de înfăptuit ca rector şi nu ce au sau nu au 
făcut predecesorii mei. 

 
- Agronomia timişoreană a fost cea dintâi 

instituţie de învăţământ superior din România care s-
a aliniat nomenclaturii internaţionale, renunţând la 
denumirea neutilizată pe plan internațional, de 
„institut”, adoptând titulatura şi statutul de 
„universitate”. Această decizie (care, pentru unii, 
atunci, neavizaţi, din păcate nu puţini,  a părut a fi 
formală) a avut consecinţe favorabile cu privire la 
aderarea noastră în programele europene, în primul 
rând în programele PHARE şi TEMPUS, precum şi 
acceptarea în numeroase parteneriate internaţionale. 
Aici este necesar să reamintesc că universitatea 
noastră, prin previziunea, perspicacitatea, intuiţia şi 
curajul pe care le-am avut la acea dată, în ciuda 
multor poziţii potrivnice din partea unei părţi a presei 
şi chiar a unor colegi, a realizat contacte internaţionale 
majore, organizând la Timişoara, încă în martie 1991, 
primele reuniuni europene, printre care ”România de la 

o agricultură la alta”, sub egida Consiliului Europei și 
patronajul Președintelui Catherine Lalumière, întruniri 
care au marcat debutul internaţional al instituţiei 
noastre, considerată, în acel moment, printre puţinele 
universităţi democratice şi cu vocaţie europeană din 
România. 

- Universitatea de Ştiinţe Agricole de la 
Timişoara, în conformitate cu practica universitară 
internaţională a democraţiei şi transparenţei pe care 
le-am constatat în universităţile occidentale vizitate, 
a fost o tribună permanentă, deschisă. În acest sens, 
am invitat numeroase personalităţi ştiinţifice, 
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academice şi universitare şi politice din ţară şi din 
străinătate care au prezentat studenţilor şi 
personalului conferinţe și prelegeri pe cele mai 
actuale teme ale vieţii contemporane. 

În perioada mandatului meu de rector, am avut 
posibilitatea să organizăm şi să găzduim multe 
evenimente ştiinţifice la care au participat şi 
numeroase personalităţi ştiinţifice dar şi politice din 
ţară şi străinătate (preşedinţi de universităţi, rectori, 
membri ai Casei Regale a României, şefi de stat, 
prim-miniştri, miniştri, parlamentari etc.). 

 

- Trebuie să remarc şi faptul că am avut marea 
şansă, în calitate de rector, de a organiza în anul 
1995, Semicentenarul Universităţii. 

Cu acest prilej, am prezentat, în cuvântarea 
mea, principalele momente din evoluţia universităţii 
timp de jumătate de secol, din care redau, în 
continuare, un fragment. 

„O jumătate de secol înseamnă, numeric 

vorbind, 50 de ani. Este mult? Este puţin? Nu se 

poate răspunde simplu prin da sau nu. Pentru viaţa 

unui om, vârsta de 50 de ani reprezintă maturitatea 

sa deplină. Dar pentru o universitate? Încerc să 

afirm că vârsta unei instituţii şi, mai cu seamă, 

tinereţea sau maturitatea sa, este mai greu de a fi 

măsurată (numai) în ani. Cel mai important element 

de cuantificare al vârstei unei universităţi îl 

constituie contextul istoric, social şi politic în care a 

apărut şi a evoluat. 50 de ani într-o perioadă 

„plată”, liniară, fără frământări, fără convulsii, fără 

evenimente revolute şi involute, desigur că înseamnă 

puţin. Dar, 50 de ani în care s-au produs două mari 

convulsii sociale, cu două schimbări de 180o de la un 

sistem politic la altul, două zdruncinări din temelii a 

concepţiilor şi mentalităţilor, şi toate acestea în 

numai jumătate de secol, nu înseamnă puţin. 

Agronomia bănățeană - Agronomia banatica, 

creată ca „o instituţie ştiinţifică şi, în acelaşi timp, 

democratică”, cu scopul de a forma elitele breslei 

„pentru instruirea agricultorilor ce vor fi 

împroprietăriţi cu pământ ”, după cum aflăm din 

expunerea de motive la Legea 617/1 august 1945, se 

va constitui, la scurtă vreme, prin profesorii săi, în 

centrul vital - inima din care vor pulsa cunoştinţele 

necesare agriculturii Banatului. 

Creaţiile umane şi ştiinţifice ale Universităţii 

de Ştiinţe Agricole a Banatului au fost posibile graţie 

activităţii didactice şi de cercetare ale primei 

generaţii de profesori remarcabili formași în 

perioada interbelică la Cernăuți, Chișinău, 

București, cei mai mulți la Cluj, cu doctorate 

strălucitoare în mari universități europene și 

americane.” (foto 1 ) 

 
Foto 1. Primii profesori ai Facultății de Agronomie din cadrul Institutului Politehnic Timișoara,  

care au militat pentru înființarea institutului (1945) 
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„În opinia mea, perioada de început a fost una 

dintre cele mai grele şi mai complexe din întreaga 

istorie a României. In acest context, este firesc ca 

acum să ne punem întrebarea: cu ce a contribuit 

fiecare profesor, predecesorii sau contemporanii 

noştri, la progresul ştiinţei agronomice, a învăţă-

mântului şi agriculturii bănăţene? 

Pentru a răspunde cât mai corect la această 

întrebare, pentru a aşeza fiecare personalitate a 

perioadei în galeria timpului la locul unde i se 

cuvine, pentru a evalua cât mai bine meritele şi 

erorile, luminile şi umbrele acestor bărbaţi care au 

trăit şi muncit sub vremuri grele, nu trebuie să 

eludăm contextul social- politic al vremii. Prin 

urmare, cred că factorul determinant în aprecierea 

personalităţii dascălilor noştri, în evaluarea 

eforturilor şi efectelor activităţii lor, trebuie să fie 

rezultatele perene peste timp, roadele muncii 

făuritoare de oameni, şcoală, ştiinţă şi sisteme. 

Orice om, în orice perioadă, are luminile şi umbrele 

lui. Să vedem chipul luminos al fiecărui profesor, să 

vedem partea frumoasă a fiecărei perioade. Istoria 

ne va judeca pe fiecare dintre noi, şi pe noi toţi, ca 

societate şi sistem, în funcţie de ceea ce am făcut bine 

sau rău acestui neam, în funcţie de ceea ce am 

construit sau ceea ce am distrus în agricultura 

românească, în ultimă instanţă în şcoala noastră. Să 

nu acoperim luminile şi să nu ne dăm înapoi din a ne 

asuma erorile predecesorilor şi ale noastre. Este 

spre binele neamului românesc, spre întronarea 

adevărului, spre educarea tineretului, mai presus de 

toate, spre refacerea moralităţii societăţii noastre. 

Consider că încă sunt prea „calde” faptele, 

creaţiile şi rezultatele acestor bărbaţi care au lucrat 

în vreme şi sub vremuri grele. Să lăsăm generaţiile 

viitoare să aprecieze înaintaşii noştri şi pe noi, cu 

toate luminile şi umbrele lor şi ale noastre. 

Să lăsăm generaţiei care va sărbători 

împlinirea unui veac, la Centenarul Universităţii de 

Ştiinţe Agricole a Banatului, să aprecieze cum se 

cuvine faptele noastre. Timpul este cel mai bun 

judecător. 

Fiecare generaţie de dascăli şi studenţi ai 

Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului din 

Timişoara a contribuit la naşterea, dezvoltarea şi 

restructurarea instituţiei noastre. Fiecare, în funcţie 

de inteligenţa, devotamentul, priceperea şi buna 

credinţă, în funcţie de vremurile în care a trăit şi a 

lucrat, a pus câte ceva din sine, a marcat evoluţia 

şi/sau involuţia temporară a universităţii. 

Profesorii anilor ’45 au fost cei care au avut 

şansa de a fi fondatorii agronomiei timişorene, ei au 

pus piatra de temelie a instituţiei. Lor le datorăm 

profunda noastră recunoştinţă de a fi ceea ce suntem 

astăzi. Ei au trecut prin cele mai grele vremuri. Ei 

au avut cel mai mult de suferit. Dar, în acelaşi timp, 

ei au făcut cea mai măreaţă operă: fondarea 

universităţii. 

Generaţiile anilor ’50- ’90, deşi au avut 

neşansa de a parcurge o perioadă nefastă a istoriei 

româneşti, cu toate vicisitudinile vremurilor, au 

reuşit să dezvolte, mai cu seamă material, instituţia 

noastră. Prin abnegaţia, prin hărnicia lor, prin 

munca lor, ei - profesorii şi studenţii - au făcut 

construcţia universităţii. 

Este meritul echipei de conducere din acea 

perioadă şi în mod deosebit a profesorului Iulian 

Drăcea, rector și decan timp de un sfert de veac, de 

a fi sesizat că este necesară o schimbare substanţială 

în organizarea învăţământului agronomic 

timişorean, că este necesar un campus universitar 

modern (foto 2), conceput ca un complex de clădiri 

pentru învăţământ, laboratoare pentru cercetarea 

ştiinţifică, spaţii şi terenuri pentru activitatea de 

microproducţie şi producţie agricolă şi alimentară, 

spaţii sociale: cămine, cantina, suprafeţe pentru 

activităţile sportive şi recreative etc., construit, în 

perioada 1972-1981, sub rectoratele profesorilor 

Iulian Drăcea şi Ştefan Romoşan. 
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Foto 2. Rectorul Iulian Drăcea - prima cazma la temelia Campusului Agronomic,  

cu 50 de ani în urmă, 1 iulie 1972 

 

În anii de după Revoluţia din Decembrie ’89 

generaţia de azi a avut şansa reînnoirii instituţiei. 

Bazele conceptuale, managementul învăţământului 

superior agronomic timişorean, noua structură 

universitară, au fost gândite şi puse în operă de noi. 

Generaţia de azi, eliberată de dogmele 

comunismului, a realizat cea mai nesperată operă a 

predecesorilor noştri: restructurarea şi iniţierea 

integrării europene a universităţii. 

Generaţiile de mâine vor fi cele care vor duce 

Universitatea la locul pe care îl merită: în galeria 

universitară europeană, ei vor fi cei care vor realiza 

ceea ce am visat şi am dorit noi, cei de azi. 

Să le ajute Dumnezeu, luminându-le minţile şi 

îmbărbătându-le forţele, să facă din Universitatea 

noastră, Academia de Agricultură a Banatului, iar 

din agricultorii bănăţeni, demni parteneri ai Uniunii 

Europene.” 

În a doua parte a cuvântului meu, doresc să mă 
adresez Dumneavoastră, Domnule Rector Cosmin 
Popescu, dar și următorilor rectori ai Universității, 
mărturisindu-vă, ca profesiune de credinţă, câte ceva 
din experienţa şi cunoştinţele acumulate ca rector de 
aproape 15 ani, în următorul decalog: 

10. La începutul mandatului meu m-a 
preocupat numai ce pot să fac pentru progresul 
comunităţii universitare şi nu m-a interesat nimic 

din ce au făcut sau ce şi cât nu au reușit să facă 
predecesorii mei; 

20. Rectorul, în opinia mea și sper în 
comportamentul meu, ar trebui să fie primul simbol 
şi primul slujbaş al universităţii. Ca simbol, am 
încercat să onorez cu prestanţă instituţia şi colegii; ca 
slujbaş, am lucrat pentru colectivitatea academică; 

30. Ca rector, am încercat să fiu un om al 
echilibrului, al ponderării și cred că am reușit, nu am 
plătit poliţe, nu am jignit şi nu am purtat ranchiună 
nimănui, chiar dacă, nu de puţine ori, am avut parte 
de atitudini cel puţin potrivnice; 

40. Ca rector, nu am avut conflicte cu colegii, 
cu atât mai mult cu cei mici; am încercat, şi, în mare 
măsură, am reuşit, să fiu tare cu cei tari, iar 
raporturile, dificultăţile şi diferendele cu cei mai mici 
le-am lăsat să le rezolve colaboratorii mei; 

50. La preluarea mandatului, nu am dat nici un 
fel de atenţie primilor care au încercat să urce în 
„barca” mea, deoarece am ştiut că aceştia vor fi 
primii care o vor părăsi (fapt confirmat de realitatea 
perioadei). Am pus mult mai mare preţ pe 
punctele de vedere, opiniile şi criticile 
contestatarilor mei, decât pe „aprobările” 
permanente ale yesmanilor de care am avut parte, 
în număr suficient de mare, în aceşti mulţi ani. Nu 
am fost sensibil niciodată la corul lăudătorilor, pentru 
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că am ştiut că aceia care au profesia de adulator, la 
prima ocazie, trec în adevărata lor ipostază, cea de delator; 

60. Ca om politic, timp de 14 ani, ca senator în 
două mandate, mi-am folosit poziţia şi puterea de 
influenţă în slujba universităţii, a învăţământului 
şi a ştiinţei româneşti. Viaţa boemă, liniştea şi 
dulcea comoditate de dimineaţă, de sâmbătă şi 
duminică, a profesorului universitar nu au făcut casă 
bună cu viaţa mea de rector şi senator; 

70. Cu autorităţile, indiferent de culoarea lor 
politică, în limitele unei atitudini civilizate, am avut 
relaţii corecte; nu am preamărit pe nimeni, părându-
mi-se nedemnă atitudinea de adulaţie, atât pentru 
mine ca rector, cât şi pentru comunitatea universitară 
pe care am reprezentat-o; 

80. După 15 ani de rectorat, vă mărturisesc cu 
sinceritate şi, vă rog să acceptaţi, din îndelungata 
mea experienţă, că nu există decât o singură condiţie 
a succesului în dezvoltarea instituțională de 
amploarea universităţii noastre, indiferent de 
activitatea şi capacitatea liderului, aceasta este calea 
colaborării cinstite şi corecte. Parcurgând cu 
propriii mei paşi acest drum, recomand şi acum, după 
atâţia ani, cu multă căldură, tuturor, spre binele 
universităţii pe care trebuie să o servim mai presus 
de orice interes personal, să urmaţi această cale. 

90. Și, din nou, mai presus de toate, Domnule 
Rector, dragi colegi și studenți, vă garantez, din 

propriile împliniri și nereușite, faptul că singura cale 
a reușitei o constituie continuitatea proiectelor 
mari și importante ale Universității (unele dintre 
acestea lăsate, din păcate, în părăsire după plecarea 
mea de la rectorat: fotografiile 3,4,5, și 6), deoarece 
anvergura unei instituţii, a unei echipe manageriale 
şi a unui rector - manager este intim legată de 
amploarea proiectelor de dezvoltare instituţională pe 
care le propune comunităţii universitare şi pentru 
care militează să se realizeze în viitor. Prin 
Programul de management din anul 2004, ca de altfel 
şi prin Proiectul de dezvoltare instituţională până în 
anii 2015-2030 (conceput ca o prelungire a 
Programului de management anterior amintit) am 
urmărit ca universitatea să treacă într-o fază nouă 
a evoluţiei sale, adică de la extindere la 
consolidare prin dezvoltare instituţională şi 
compatibilizare europeană, prin acreditare 
internaţională. Pentru aceasta, aveam nevoie, la 
acea dată, dar mai vârtos de acum înainte, de un 
Proiect complex de dezvoltare instituţională, care 
să vizeze trei componente şi anume: conceperea şi 
realizarea Consorţiului universitar 
„Vestagripolis” (fig. 7), având ca lider Universitatea 
noastră, Proiectul de restructurare a facultăţilor şi 
specializărilor şi Proiectul de restructurare a 
cercetării ştiinţifice în Staţiunea didactică. 

 

 
Foto 3. Clădirea facultății de Horticultură și Silvicultură 

(începută cu 15 ani în urmă) 

 
Foto 4. Fundația Cabanei Silvice de pe 

Semenic (turnată în anul 2004) 
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Foto 5,6 - Perdelele de protecție ale campusului, plantate în toamna anului 2004. Așa ar arata azi,  

24 mai 2022, conturul Campusului 

 
Proiectul propus, chiar dacă părea pentru unii 

de domeniul utopicului, trebuia început de generaţia 
actuală şi continuat de cele următoare, ca o condiţie 
sine qua non pentru viitorul european al universităţii 
noastre, al generaţiei actuale de studenţi şi de tinere 
cadre didactice, invitându-i pe toţi, tineri şi vârstnici, 
să militeze pentru realizarea lui. 

Pentru a concretiza gândurile şi ideile mele de 

reformare a universităţilor agronomice, am prezentat 

câteva puncte de vedere personale cu privire la 

adaptarea structurii şi denumirii universităţilor la 

dinamica economică şi socială din spaţiul rural. 

Acesta este motivul care m-a determinat, în 

anul 2004, cu prilejul alegerilor universitare, să 

propun în Programul de management al 

Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului din 

Timişoara, pentru mandatul 2004-2008, schimbarea 

structurii şi denumirii acesteia. Am optat, după cum 

se vede, pentru două mari domenii ale universităţii - 

Ştiinţele vieţii şi Bioinginerie, iar universitatea să 

primească titulatura: Universitatea de Ştiinţe ale 
Vieţii șiBioinginerie. (fig. 8) 

100. În al zecelea rând, vă fac o ultimă 
mărturisire: având la activ peste 1500 de zboruri şi 
câteva sute de drumuri cu trenul sau cu maşina pe 
ruta Timişoara - Bucureşti, am renunţat la multe clipe 

de linişte în familie, pentru că trebuia să fiu în altă 
parte, în slujba Universităţii. Mai degrabă am 
renunţat la plăceri, decât am avut parte de acestea. 

În final, nu pot să-mi închei cuvântul de azi, 
fără a aduce prinosul meu de recunoștință celor mai 
de seamă instituții ale societății - Universitatea și 
Academia -, care mi-au oferit tot ceea ce nici în cele 
mai frumoase vise ale mele nu le-am visat, și să vă 
adresez, poate, prea puține și neacoperitoare cuvinte 
de mulțumire și recunoștință: 

- Domnului Rector prof.univ.Dr. Cosmin 

Alin Popescu și colaboratorilor domniei sale pentru 
evenimentul de azi și încă multe altele; 

- Înalt Prea Sfinței Sale Ioan Selejan, 
Mitropolitul Banatului, pentru atât de calda și 
cucernica binecuvântare; 

- Domnului Președinte al Academiei 

Române, acad. Ioan Aurel Pop, și Domnului 
Ministru Andrei Marga pentru prea frumoasele 
cuvinte pe care mi le-au adresat; 

- Domnului coleg acad. Dan Dubină, 
președintele Filialei Timișoara a Academiei 
Române, succesorul meu, pentru atât de emoționanta 
evocare; 

- Colegilor și colaboratorilor mei apropiați 
Nicoleta Mateoc-Sîrb și Ioan David și profesorului 
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Cătălin Peptan, pentru prea generoasele gânduri 
așezate pe hârtie despre viața și activitatea mea; 

- Colegilor de facultate și de liceu care au 
făcut efortul pentru a fi alături de mine azi, 
prietenilor, tuturor participanților; 

- Familiei mele, în special soției, copiilor, 
nepoților și strănepoților, pentru sprijin, susținere, 
înțelegere și, de ce nu, și acceptare. 

Și, nu întâmplător, acum la sfârșitul cuvântului 
meu, revin la Înalt Prea Sfinția Sa Ioan - Mitropolitul 
Banatului, cu plecăciune, deosebit respect și aleasă 
considerație, pentru a vă face o mărturisire de suflet, 
din anii de liceu: 

Înalt Prea Sfinția Voastră, în Săptămâna Mare 
ați acordat un amplu interviu  la TV Timișoara, 
răspunzând la o mulțime de întrebări, dintre care, cu 
permisiunea Dumneavoastră, evoc una singură, care 
V-a fost adresată de reportera emisiunii: 

- Ce făceați, copil fiind, în satul natal, după 

ultima zi de școală? 

Răspunsul Dumneavoastră a fost următorul (îl 
reproduc, sper, bine din memorie): Mama mă dădea 

toată vara să păzesc ciurda satului, pentru care 

primeam 50 de lei pe lună, iar toamna o căciulă și o 

pereche de opinci. Sunt ultimul înalt ierarh care am 
purtat opinci. (s.n.) 

Acum mărturisirea mea: Cu opt ani în urmă, 
întârziind câteva minute la întâlnirea de 60 de ani de 
la absolvirea liceului ”General Dragalina” din 
Oravița, colegul și prietenul meu Dorel Davițoiu, 
prezent și azi în aulă, mă întreabă: 

- De ce ai întârziat Păune, oare ai fost să-ți 
recuperezi opincile lăsate când ai venit la liceu,  la 
bariera de la intrarea în Oravița? 

Închei cu singura, frumoasa și, din păcate, 
irepetabila nostalgie pe care o trăiesc zi de zi: unde 
sunt acei ani tineri minunați, în opinci? 

Vă mulțumesc tuturor, din preaplinul sufletului 
meu! 

24 mai 2022, ora 1200 

 

 
Fig. 7. Consorţiului universitar „Vestagripolis” 
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Fig. 8. Universitatea de Științe ale Vieții și Bioinginerie, Proiect 
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LAUDATIO 
pentru decernarea titlului de 

Cetățean de onoare al județului Timiș 
domnului academician Păun Ion OTIMAN 

 
ALIN NICA 

Președintele Consiliului Județean Timiș 

 
 
Un adevărat fiu al Banatului, 

Păun Ion Otiman a făcut primii pași pe calea 

vieții printre culmile verzi și domoale ale Carașului. 

Legătura cu sufletul satului nu s-a diluat niciodată, 

întreaga sa carieră păstrând conexiunea intimă cu 

dragostea pentru pământ și puterea lui roditoare. 

Pornind din locul unde s-a născut veșnicia, a știut să 

convertească înțelepciunea muncii aspre din satul 

românesc în cunoaștere științifică. Profund marcat de 

spaţiul natal banăţean, el aparţine totuşi, ca om de 

ştiinţă, ca exponent al vieţii academice, publicistice 

şi politice, întregii ţări. Conectat la problemele 

majore ale agriculturii româneşti, Păun Ion Otiman a 

fost constant preocupat să găsească soluţii viabile, 

moderne, pentru revigorarea și ridicarea acesteia la 

standarde europene. 

Absolvind toate treptele procesului de formare, 

de la studiile universitare (agronomice și economice) 

la cele postdoctorale în management și economie 

rurală cu distincția Magna cum Laude, această 

personalitate complexă nu s-a cantonat într-o nișă de 

studiu, ci a căutat mereu să înțeleagă fenomenele 

dintr-o perspectivă integratoare. Astfel, interesul său 

față de științele agricole a fost secondat de cel pentru 

activitatea de management, cariera didactică a fost 

completată de o susținută implicare publicistică, 

omul de știință a valorificat și datoria implicării 

civice. A parcurs etapele unei cariere excepționale, 

primind binemeritate și prestigioase recunoașteri 

naționale și internaționale. 

De la preparator la profesor universitar emerit, 

conducător de doctorat și cercetător științific, 

profesor invitat la instituții de învățământ 

prestigioase din țară și străinătate, traiectoria 

ascendentă a domnul Otiman rămâne un model al 

rezultatelor pe care le oferă munca, dedicarea, 

pasiunea, integritatea morală și profesională. Având 

o cunoaștere aprofundată a procesului didactic, 

domnul Otiman a avut contribuţii substanţiale în 

modernizarea şi compatibilizarea învăţământului 

superior agricol şi cercetării ştiinţifice din România 

cu cele din Uniunea Europeană. Ca rector al 

Universităţii de Ştiinţe Agricole a Banatului, timp de 

15 ani, din anul 1990 şi până în 2004, a înfiinţat şi 

organizat, în învăţământul superior agricol, pentru 

prima dată în România, specializări cum ar fi: 

inginerie genetică în agricultură, ingineria mediului 

agricol, biotehnologii în agricultură. În calitate de 

vicepreşedinte al Consiliului Naţional al Rectorilor, 

vicepreşedinte al Consiliului Naţional de Atestare a 

Titlurilor, Diplomelor şi Certificatelor Universitare, 

de membru al Consiliului Naţional pentru Reformă 

în Învăţământ şi al Consiliului Naţional de Evaluare 

şi Acreditare Academică, a contribuit la 

transformarea învăţământului universitar într-un 

sistem adaptat noilor realități contemporane. 

Recunoașterea oferită de comunitatea 

academică română și străină a venit firesc și 

binemeritat, fiind membru titular al Academiei 
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Române din anul 1999, Secretar general al 

Academiei Române timp de două mandate, apoi 

președintele filialei Timișoara, pentru o îndelungată 

și reprezentativă perioadă, pentru ca apoi să fie 

președintele de onoare al filialei pe care a condus-o 

cu devotament și dăruire. Este, concomitent, 

membru titular al Academiei de Științe Agricole și 

Silvice, membru al Academiei de Educație din 

Serbia și membru al Academiei Internaționale de la 

Salsburg – Austria. 

În domeniul reformei învăţământului şi al 

cercetării ştiinţifice, domnul profesor Păun Ion 

Otiman a avut o contribuţie valoroasă, în calitate de 

senator şi preşedinte al Comisiei pentru învăţământ 

şi ştiinţă a Senatului României, aducând un 

substantial aport la elaborarea şi amendarea unor legi 

importante din domeniul reformei în agricultură şi 

pentru dezvoltarea rurală, dar și pentru modernizarea 

învățământului superior. 

European prin formaţie şi viziune, 

academicianul Păun Ion Otiman propune, în 

dezbatere deschisă, orientări care să modifice creator 

structura agricolă, să încurajeze iniţiativele 

constructive, în perspectiva prosperităţii agricole în 

special, şi economice în ansamblu. Ca om de ştiinţă, 

academicianul Păun Ion Otiman a avut grijă ca, atât 

în cercetarea fundamentală, cât şi în opera de 

extensie universitară, să atingă nivelul maxim al 

cunoaşterii ştiinţifice actuale şi să abordeze domenii 

diferite: ştiinţă aplicată, tehnică, fapte de viaţă 

socială, politică agrară, probleme de învăţământ şi 

cultură. 

Oferind cu generozitate din seva nesecată a 

energiei sale creatoare, domnul Păun Ion Otiman a 

pus la dispoziția tuturor celor interesați de cunoaștere 

33 cărţi, 340 lucrări ştiinţifice şi articole, 91 eseuri, 

21 contracte de cercetare în România. A condus 

echipe internaţionale de cercetare și a participat la 

proiecte europene, cum ar fi Tempus și Leonardo. În 

calitate de rector, a condus activitatea bilaterală în 

acorduri internaţionale încheiate cu mai multe 

universităţi din diverse țări: Germania, Scoţia, 

Statele Unite, Italia, Portugalia, Franţa, Serbia, 

Suedia, Cehia, Ungaria. Pentru activitatea ştiinţifică, 

i s-au decernat numeroase premii dintre care amintim 

Premiul ”Ion Ionescu de la Brad” al Academiei 

Române (1990), premiul „Opera Omnia” al 

Ministerului Educaţiei şi Cercetării şi al CNCSIS în 

anul 2000 pentru întreaga activitate, Ordinul 

României ”Serviciul Credincios” în grad de 

comandor, ordinul ”Coroana României” în grad de 

ofițer conferit de Regele Mihai  în anul 2013, fiind 

nominalizat de UNESCO - România drept candidat 

al ţării noastre pentru „Premiul internaţional 

Avicenna” în domeniul eticii ştiinţifice. 

Consiliul Județean Timiș își exprimă întreaga 

prețuire pentru academicianul, profesorul, 

demnitarul, omul Păun Ion Otiman, pentru o carieră 

și o viață în serviciul comunității, bunăstării 

colective și progresului. Titlul de cetățean de onoare 

al județului Timiș este o distincție prin care o 

prestație profesională și personală de excepție sunt 

recunoscute ca model pentru toți cei care doresc să 

urmeze calea anevoioasă, dar atât de frumoasă a 

studiului, cercetării, activității dedicate binelui 

public. Păun Ion Otiman nu a abdicat niciodată de la 

țelul său, pe care l-a sintetizat exemplar drept 

„datoria sfântă faţă de ţăranul român. Între ţăran şi 

pământ trebuie să fie o legătură sfântă. Unul fără de 

altul nu pot să existe, iar fără ţăran şi pământ, 

laolaltă, noi, toţi nu vom putea exista”. 

Mulțumim, domnule academician! 
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Consiliul Județean 

Timiș 
 Academia Română 

Filiala Timișoara 
                                                                                                              
 
DISCURS DE RECEPȚIE 
al înaltului titlu de Cetățean de onoare al județului Timiș 
 
Acad. Păun Ion Otiman 
 
Domnule Președinte Alin Nica, 
Domnilor Vicepreședinți, 
Doamnelor și domnilor consilieri, 
Distins auditoriu, 
Dragi colegi și prieteni, iubiți membri ai familiei mele, 
 
Sunt locuitor al județului nostru, Timiș, și al istoricei, frumoasei și eroicei Timișoara, de peste șase decenii. 

Aici m-am format, deopotrivă ca profesionist și cetățean, aici m-am dedicat, cu toată priceperea și întreaga putere, 
prin fapte și idei, cu izbânzi și, evident, neîmpliniri, celor trei instituții fundamentale: Universitatea, Academia și 
Cetatea noastră comună – societatea românească. 

În acest moment frumos, înălțător al vieții mele, deși mă aflu la vârsta senectuții, continui să privesc înainte, 
să mă bucur de toate proiectele reușite, de tot ceea ce se făurește bine și temeinic în Timiș și Timișoara, peste tot 
în țară, dar și să mă întristez atunci când observ și văd discordie socială și politică și, prin consecință, rezultatele 
sale nefaste, marcate de neîmpliniri, stagnări, reculuri. Câteva dintre acestea, mai bune sau cu mai puțin temei,  
doresc să vi le împărtășesc, succint, și Dumneavoastră. 

 

Domnule Președinte, 
Doamnelor și domnilor consilieri, 
 
Întrucât protocolul și buna cuviință prevăd să prezint în fața Dumneavoastră un scurt discurs de recepție al 

înaltului titlu de cetățean de onoare al județului nostru, v-am pregătit câteva din punctele mele de vedere privind 
viitorul Timișului și, evident, și al Timișoarei, pe care vi le ofer, în documentele prezentate,  spre lectură, 
cunoaștere, și dacă acceptați, și însușire, atunci când veți avea mai mult timp și liniște pentru reflecție. 

Din experiența mea, a unui om trecut prin viață, cunoscând importantele, onorantele dar și responsabilele 
Dumneavoastră atribuții, așa cum am făcut și cu cinci ani în urmă la Primăria Timișoara, vă declar cu sinceritate 
faptul că starea cea mai bună de împlinire  deplină a unei instituții de talia, importanța și complexitatea Consiliului 
județean este colaborarea onestă, având ca obiectiv nobil comun, indiferent de opțiunile doctrinare, dedicația 
voastră convergentă oferită binelui public. 

La acest capitol important al răspunderii, în care este implicat direct Consiliul județean, în acest moment 
mă gândesc, în primul rând, la atât de necesara reușită de excepție a evenimentului numărul unu al Timișoarei și 
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Timișului, din ultimii 30 de ani. Mă refer, evident, la mult dorita și meritata onoare a  Timișoarei de a fi, în anul 
2023, Capitală europeană a culturii. După cum, însă, văd, ca observator atent al activităților premergătoare, al  
pregătirilor pentru  evenimentul din atât de apropiatul an 2023,  la această dată am încă multe emoții. 

 

Domnule Președinte, 
Doamnelor și domnilor consilieri, 
 
Închei cuvântul meu, mulțumindu-vă din suflet pentru onorantul titlu de Cetățean de onoare al județului 

Timiș, asigurându-vă că optimismul care nu m-a părăsit nici la vârsta octogenatului, optimism garantat de  
responsabilitatea și angajamentul Dumneavoastră și a celor care vă vor urma, îmi dă speranța că veți  asigura 
strălucirea atât de meritată  de orașul și județul nostru drag, pentru împlinirea și bucuria noastră, cei de azi, și a 
celor tineri care vor veni după noi. 

În final, Domnule Președinte Alin Nica, încă un cuvânt. Întrucât, în graficele care vi le-am prezentat este 
redată evoluția și locul județului Timiș în competiția economico-socială națională din ultimii zece ani, aștept, din 
partea Dumneavoastră și a doamnelor și domnilor consilieri, încă, o invitație pentru o dezbatere mai largă în 
cadrul Consiliului, despre viitorul județului Timiș și al României, invitație care, însă, din motive bine cunoscute,  
aș dori  să nu întârzie prea mult. 

Vă mulțumesc pentru onoarea și atenția acordată. 
 

Consiliul județean Timiș, 
28.07.2022 
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MERGEȚI, DRAGI TINERI, PE PICIOARE PROPRII, 
CĂUTAȚI-VĂ DESTINUL ACOLO UNDE AVEȚI VOCAȚIE! 

 
Interviul academicianului Păun-Ion Otiman, 

președinte de onoare al Filialei Timișoara a Academiei Române 
 

Publicat de MIHAELA ROŞA în Renașterea Bănățeană, în 4 august 2022 

 
 

Acad. Păun-Ion Otiman, președinte de 
onoare al Filialei Timișoara a Academiei Române 
„Mergeți, dragi tineri, pe picioare proprii, 
căutați-vă destinul acolo unde aveți vocație!” 

Originar din Banatul de munte, fiind născut la 

data de 28 mai 1942, în localitatea Gârbovăț, județul 

Caraș-Severin, academicianul Păun-Ion Otiman și-

a înscris numele, grație unei cariere profesionale de 

excepție, în galeria personalităților marcante din 

această parte de țară. A absolvit Facultatea de 

Agronomie din Timișoara în anul 1965 și Facultatea 

de Științe Economice din Timișoara în 1971, iar 

în 1974 a obținut doctoratul la Facultatea de 

Economie Agrară București. Între anii 1968 și 1990 

a ocupat diverse posturi didactice în cadrul 

Facultății de Management de la Universitatea de 

Științe Agricole și Medicină Veterinară a Banatului, 

precum și în cadrul Universității de Vest din 

Timișoara. Între 1990 și 2004 a fost rector al 

Universității de Științe Agricole și Medicină 

Veterinară a Banatului. 
În legislatura 1992-1996, Păun-Ion Otiman a 

fost senator CDR de Timiș, fiind membru în Partidul 

Alianța Civică, iar în legislatura 2000-2004 a fost 

senator PNL de Timiș. 
În anul 1993, Păun-Ion Otiman a devenit 

membru corespondent al Academiei Române, iar 

în 1999 a devenit membru titular al acestei instituții. 
 

Ați obținut, de-a lungul timpului, 
nenumărate titluri și distincții, printre care le-aș 
enumera doar pe cele de rector al Universității de 

Științe Agricole și Medicină Veterinară a 
Banatului, post pe care l-ați ocupat timp de 14 ani 
și de membru titular al Academiei Române. În 
urmă cu cinci ani, ați fost desemnat cetățean de 
onoare al Timișoarei, iar recent ați primit și titlul 
de cetățean de onoare al județului Timiș. Ce 
înseamnă acest ultim titlu pentru dumneavoastră? 

Vă răspund așa cum am făcut-o și în plenul 
Consiliului Județean Timiș, atunci când mi-a fost 
decernat acest onorant titlu. Intenția de a onora 
anumiți seniori ai județului Timiș este aceea de a 
încerca, în măsura în care au anumite date, să confere 
o recompensă pentru o activitate îndelungată 
desfășurată atât în interiorul județului cât și în cadrul 
instituțiilor în care aceștia și-au desfășurat 
activitatea. Eu sunt locuitor al județului Timiș din 
anul 1960,  când am venit student la Timișoara, apoi 
întreaga mea activitate de formare, atât din punct de 
vedere profesional, cât și din punct de vedere al 
cetățeanului a avut loc aici, în Timiș. În ianuarie 
1990, când încă se mai trăgea, se mai auzeau 
împușcături răzlețe, am fost ales, de către corpul 
didactic și studenți, rector al Universității, și am 

ocupat această onorantă titulatură până în luna 
decembrie 2004, adică 15 ani fără câteva zile. În 
această perioadă am încercat, în măsura 
posibilităților pe care le-am avut, și cu ajutorul 
colegilor, să dezvoltăm instituția, de la circa 800 de 
studenți - în 1990, la peste 7.000-  câți erau când am 
plecat de la rectorat. Și un corp profesoral format 
dintr-un număr restrâns de cadre didactice- circa 80, 
a ajuns la peste de 300 de colegi. În plus, am 
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diversificat foarte mult, în funcție de ceea ce am 
observat - pentru că am beneficiat de multe 
colaborări inter-universitare în Europa, dar nu 
numai, și în America -, domeniile de studiu, de 
cercetare ale Universității în consens cu ceea ce se 
întâmpla în plan european și mondial. Aș 
concluziona, prin urmare, că cei de la Consiliul 
Județean, consilierii și președintele, au apreciat 
activitatea mea desfășurată în această perioadă și m-
au recompensat cu acest titlu onorant, de cetățean de 
onoare al Timișului. 

 

Sunteți născut în Caraș-Severin, iar din 

1960 locuiți în Timișoara. Cum este descris, de un 

fiu veritabil, Banatul? Ce are el valoros? 

Am scris și eu de nenumărate ori, atunci când 

m-am referit la istoria mai veche sau mai recentă a 

Banatului, și în special a Timișului, că această zonă 

binecuvântată de Dumnezeu și de locuitorii săi este 

un loc de permanentă atracție pentru oamenii din 

întreaga țară, și nu numai. Aici au trăit și trăiesc și 

astăzi, în bună conviețuire, multe etnii. Atracția a fost 

și este legată atât de posibilitățile de afirmare pe care 

le ai, în sensul că aici există o economie foarte 

dezvoltată, o agricultură competitivă, o viață culturală 

intensă. Banatul a fost și este un pol multicultural, poli-

lingvistic, multietnic, multiconfesional. Această 

armonie socială a funcționat mereu în Banat, cu 

foarte mici sincope în decursul istoriei. Aș 

concluziona spunând că Banatul este un loc, un 

mediu în care te poți împlini și în care, mai apoi, să 

dai înapoi acestui ținut atât de generos. Numai dacă 

mă gândesc la premierele Banatului în domeniul 

tehnic, în domeniul agricol, în domeniul științific, 

pot spune că a fost și este o decizie bună să vii aici, 

să rămâi aici și să te realizezi aici. 

 

Cum era Timișoara anului 1960, atunci 

când ați venit la facultate? Și cum o percepeți 

acum? 

Eu fiind născut într-un sat de munte, în Valea 

Almăjului, în plin război mondial, nu aș putea spune 

că am avut un miraj al Timișoarei, nu o cunoșteam 

decât din lecturi. Însă, având o anumită pregătire 

școlară, având învățători care mi-au călăuzit pașii 

spre carte, era logic că drumul meu avea să ducă la 

Timișoara, cu o perioadă de câțiva ani petrecută la 

gimnaziul din Bozovici și la Liceul General 

Dragalina din Oravița. Am ajuns la Timișoara, așa 

cum mulți tineri din Banatul de munte au făcut-o. 

Când am venit în Timișoara sigur am fost fascinat, 

dar cum putea fi altfel un tânăr care a văzut lumina 

ochilor la munte, venind aici, în acest oraș 

deosebit.  Evident, Timișoara a evoluat, fără doar și 

poate, în multiple planuri, a evoluat și pozitiv, dar 

trebuie să recunosc că și negativ, în anumite aspecte. 

Dar, în ansamblu, Timișoara a făcut pași importanți 

spre progres, spre modernizare, spre ceea ce 

înseamnă o nouă etapă a vieții sociale și economice. 

 

Sunteți membru titular al Academiei 

Române, suprema instituție de cultură și știință a 

țării. Câți bănățeni au fost, de-a lungul timpului, 

membri ai acesteia? 

Academia Română are peste 150 de ani de 

activitate, ea a fost fondată în anul 1866. În cei 17 

care au constituit nucleul fondatorilor am avut 2 

bănățeni; Vincențiu Babeș, tatăl savantului Victor 

Babeș și Andrei Mocioni, din familia Mocioneștilor. 

Din Banat și zonele adiacente,, înțelegând partea 

Hunedoarei și Aradului, până la această dată, din 

raportul pe care l-am întocmit eu la 150 de ani de la 

fondarea Academiei, 108 oameni de mare valoare au 

obținut această onorantă titulatură. Acum, din 

Timișoara, suntem 12 membri ai Academiei, 4 

titulari, respectiv actualul președinte al filialei, 

academicianul Dan Dubină, academicianul Ioan 

Boldea, academicianul Ladislau Vekas și cu mine, și 

încă 8 colegi membri de onoare sau membri 

corespondenți. Eu sunt cel mai vechi, din 1993 fiind 

membru corespondent, iar din 1999 am fost 

titularizat. Acum sunt președintele de onoare al 

Filialei Timișoara, după ce am fost președinte timp 

de două mandate. Președinția este asigurată prin 
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rotație, pentru maximum două mandate. Este o 

cutumă ca, după îndeplinirea mandatelor, dacă, 

bineînțeles, colegii sunt de acord, președintele retras 

să devină președinte de onoare. 

 

Sunteți, prin urmare, o voce mai mult decât 

îndreptățită să spună câteva cuvinte despre 

activitatea filialei Timișoaea a Academiei 

Române. 

Da, sigur, pentru că eu vin zilnic la birou, sunt 

încă cercetător în cadrul filialei. Noi aici avem 

cercetări pe mai multe direcții științifice. În primul 

rând, datorită faptului că învățământul politehnic 

este la noi foarte puternic – școala politehnică a 

depășit 100 de ani de la înființare-, avem un centru 

de cercetări tehnice fundamentale unde mai mulți 

colegi cercetători au o activitate foarte bine cotată pe 

plan național și internațional. De altfel, mare parte 

dintre ei sunt și profesori la Politehnică. Apoi, avem 

un institut care poartă numele marelui scriitor și 

filosof Titu Maiorescu în domeniul socio-uman, 

cercetări lingvistice, în domeniul științelor istorice, 

unde circa 20 de cercetători se ocupă de aceste 

aspecte, de punere în valoare a culturii și a 

contribuției Banatului la cultura, la istoria națională, 

la tot ceea ce înseamnă într-un cuvânt istorie, 

literatură și artă pentru România. Apoi, avem un 

centru de cercetări pentru dezvoltare rurală durabilă, 

cu aplicare în mod deosebit spre agricultură, înființat 

de mine, unde suntem 7 cercetători care facem studii 

în diverse zone ale României, în special în partea de 

vest a țării, cu privire la dezvoltare rurală durabilă și 

sustenabilă. Mai avem, desigur, și unele cercetări ale 

Observatorului Astronomic, dar datorită unor 

posibilități mai reduse ale telescopului, fiind unul de 

o generație mai veche, lucrările lor se plasează mai 

mult în domeniul cercetărilor teoretice. Și avem un 

institut destul de puternic de cercetări în domeniul 

chimiei. El vine de pe vremea academicianului 

Coriolan Drăgulescu. Aici au lucrat remarcabili 

chimiști, și lucrează și în prezent. Este, după părerea 

mea, al doilea institut al țării din domeniul chimiei și 

care a adus contribuții importante, fie în domeniul 

chimiei teoretice, fie în cel aplicativ. 

 

Ce sfaturi le-ați da tinerilor care se 

pregătesc să își aleagă un drum în viață? Cum să 

își aleagă profesia? La ce să fie atenți? Cum să 

pornească? 

Pentru că din 1966 sunt cadru didactic, am avut 

și am permanentă legătură cu tinerii, mă simt foarte 

bine în mijlocul studenților. Am avut și am dezbateri 

permanente, am mers în nenumărate licee pentru a 

sfătui tinerii să-și urmeze drumul acolo unde cred ei 

că se pot împlini cel mai bine. Sfatul meu este: 

mergeți, dragi tineri, pe picioare proprii, căutați-

vă destinul acolo unde aveți vocație, căutați-vă 

împlinirea acolo unde reușita voastră în viață 

trebuie să fie maximă. Nu înseamnă că un om este 

împlinit numai dacă are o diplomă universitară, tot la 

fel de împlinit este și un foarte bun meseriaș, un 

foarte bun electrician, un foarte bun tâmplar. Dau un 

exemplu din domeniul meu: la această dată, a fi 

tractorist, în condițiile în care tehnologia electronică 

a intrat în agricultură, e un lucru extraordinar. Cabina 

unei  combine autopropulsată de ultimă generație 

este tot atât de înzestrată, aș putea spune, ca a unei 

cabine de avion. Bineînțeles, avem nevoie de 

absolvenți universitari, România are nevoie de elite, 

pentru că, trebuie să trebuie să recunoaștem, elitele 

împing întotdeauna societatea înainte. Îi sfătuiesc pe 

tinerii absolvenți de universități, după ce se 

desăvârșesc în domeniul lor, să încerce să abordeze 

și alte aspecte ale vieții, să meargă spre politică, 

pentru că politica este un fel de împlinire a 

managementului maxim. Dar nu oricine poate să 

ajungă în politică cu rezultate. Mulți îți imaginează 

că dacă au eșuat în profesie pot găsi pași spre 

politică. Este o greșeală fundamentală. De aceea le 

recomand tinerilor de astăzi să își creeze propria 

lor carieră pe rezultate, pe ceea ce au înfăptuit, pe 

ceea ce au în spate. 
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Acad. Păun Ion Otiman în cabinetul rectoratului, 2002 

 

 
Conferinţa rectorilor din țările central și est-europene, decembrie 2002 

 

 
Diplomă oferită de studenții Universității la încheierea mandatelor de rector (decembrie 2004) 
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